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Някои търговски банки вече са въвели наказания за разсеяни клиен-
ти. Отблокирането на картата, чийто код е сгрешен три пъти, вече 
ще струва 1 лев. Досега това беше безплатно.

бсП ПодкреПя 
строГИте 
наказанИя 
за ПИянИ шофьорИ

Знаеш ли 

какво 

ядеш?

антисветове

ндрей вознесенски имаше една 
култова стихосбирка “Антисвето-
ве”.

Днес имам чувството, че всички 
ние колективно сме се пренесли да 
живеем в нея.

само в антисвят политически-
ят наглец, дабългариста Муста-
фа емин щеше да хвърля оставка 
(стр.2), но вместо разкаяние да 
съска, че ще съди лекарите. Да, ще 
съди хората, които са лекували и 
спасили детето му...

само в антисвят медиите щяха да 
се превръщат в опит за екзекуция на 
директора на “Пирогов”, който всъщ-
ност тръгна да брани колегите си. За 
журналистите обаче беше по-важно 
да обслужат сглобката по най-не-
чистоплътния начин. (стр. 12)

само в антисвят т.нар. етична 
комисия на “Да, България” щеше 
да ходи на крака в болницата, за да 
гледа касети все едно са Гестапо, 
което трябва там на място да окаже 
натиск.

Yes, България. SS-България.
ние живеем в антиуправление в 

което абсолютни случайници се доб-
раха до властта и се самозабравиха. 
и, да, те не ни водят към никаква ев-
ропа. тяхното е анти-европа. 

Мустафа емин е ходещото дока-
зателство. една седмица лъжи, една 
седмица политически интриги, една 
седмица увъртания на истината. това 
наистина е антисвят в който вече не 
са останали хора. там съществуват 
само някакви политически спирохе-
ти, бацили, които са в състояние на-
пълно да уморят тази страна. 

време ни е за истински свят.

А

Александър СимОв

световна 
тИтла 
за Петър мИцИн

Поройни дъждове дове-
доха до истинско бедствие в 
голяма част от Южното Чер-
номорие. най-много постра-
даха Царево, Ахтопол, село 
кости, къмпингите “Арапя” 
и “нестинарка”, като на мес-
та дъждът достигна до 300 л/
кв. м за денонощие. наводне-
нията отнесоха автомобили 
и каравани в морето, заляха 
улици, ниски части на хотели 

и къщи, събориха мостове. 
няколко населени места ос-
танаха без ток.

Реките в района преляха, 
а язовири започнаха да из-
пускат спешно води, заради 
риск от преливане. наложи 
се евакуация на хора от най-
застрашените места, а други 
бяха призовани чрез сирени 
да се качат нависоко и да 
не напускат по-безопасните 

места. въпреки това много 
от туристите, обхванати от 
паника, започнаха да бягат от 
опасните курорти и предиз-
викаха задръствания по пътя 
към Бургас. 

По непотвърдена инфор-
мация трима души са изчез-
нали, отнесени от придошла-
та вода. те най-вероятно са 
стояли на мост, който е пад-
нал, твърдят очевидци.

в късния следобед дъ-
ждът в района спря, но ве-
черта по прогнози се очак-
ваше да паднат още порои, а 
нов голям дъждовен фронт в 
Черно море да се прехвърли 
върху крайбрежната ивица от 
Приморско до синеморец.

на северното Черномо-
рие пък се появи смерч.

снимкибта

анкара И 
москва 
вдИГат
стокооборота

Стр. 4

ЧестИт 
ПразнИк,

бълГарИя!
Стр. 15

бедствие 
по Южното 
Черноморие
Наводнение,евакуацияипаника
зарадипороивЦаревоиАхтопол
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Над 14 000 нарушения, 
свързани със заплащането на 
труда от работодателите, са 
установили от Инспекцията 
по труда за първите 7 месеца 
на годината. От тях близо 3000 
се отнасят до задължението на 
работодателя за начисляване 
и плащане на трудовите въз-
награждения. след намесата 
на инспекторите по труда са 
изплатени почти 2,6 млн. лв. 
на служителите. Общо 66 940 
са установените нарушения по 

трудовите правоотношения от 
началото на годината. 

Инспекцията по труда за-
почва засилени проверки за 
гарантиране изплащането на 
заплатите на работниците и 
служителите. във фокуса на 
кампанията попадат работо-
датели, за които в предходни 
проверки е установено, че ба-
вят изплащането на трудови-
те възнаграждения. Цели се и 
ограничаване на недекларира-
ния труд. Освен работата без 

трудов договор, ще се следи и 
за нарушения, свързани със за-
плащането на труда, по работ-
ното време, отпуските и други.

От инспекцията посочват, 
че нарушенията, свързани със 
забавени възнаграждения и 
обезщетения, са основание за 
отстраняване на участници от 
обществени поръчки. пред-
вижда се обаче те да бъдат от-
странени, след като дължимите 
суми бъдат изплатени на работ-
ниците и служителите. след 

представянето на доказател-
ства за изплащането им участ-
никът в обществената поръчка 
може да получи удостоверение 
за липса на нарушения.

От 2018 г. Инспекцията по 
труда е получила правомощие 
да започне производство по не-
състоятелност на работодатели, 
които бавят възнагражденията 
за повече от два месеца на поне 
1/3 от работниците и служите-
лите. в тези случаи се подават 
искови молби към съда, за да 

може работниците и служите-
лите да се обърнат към Фонда 
за гарантирани вземания.

От началото на тази годи-
на инспекцията е подала 12 
искови молби за иницииране 
на производства по несъсто-
ятелност. по три от делата е 
открито производство, две от 
дружествата са обявени в не-
състоятелност, а една искова 
молба е оттеглена, тъй като ра-
ботодателят е платил заплатите 
на служителите си.

тържества по повод 6 септември - съедине-
нието на България започнаха от вчера в страната 
и продължават и днес. 

в град съединение вчера бе кулминацията 
на тържествата. снощи бе отслужена панихида, 
посветена на голямоконарци, участвали в съеди-
нението.  след изнасянето на знамето на Голя-
моконарската чета започна литийно шествие до 
площад “съединение”. празникът завърши със 
заря и народни хора.

с поднасяне на венци и цветя пред паметника 
на Цар Борис ттт и пред паметната плоча, пос-
ветена на загиналите в добруджанската епопея, 
силистренци отбелязват празника. предвиден е 
концерт с участието на Академичен танцов теа-
тър при варненски свободен университет “Чер-
норизец Храбър” и местни таланти. На 7 септем-
ври силистренци ще отбележат 83-та годишнина 
от възвръщането на Южна добруджа в предели-
те на България по силата на Крайовския договор, 
след дългогодишна румънска окупация. венци и 
цветя ще бъдат поднесени пред паметната плоча, 
посветена на паметното събитие.

в плевен с празничен концерт снощи започна 
отбелязването на 138-ата годишнина от съедине-
нието на България. Над 150 музиканти и артисти 
посвещават своята изява на сцената на летния те-
атър в парка “Кайлъка” на историческата дата. 

след случая със скандала в “пирогов” 
мустафа емин подава оставка. това съобщи 
самият той в профила си във фейсбук.

“подавам оставка от позицията съветник 
в политическия кабинет на министър тагарев, 
за да се прекрати атаката срещу него и прави-
телството,” написа той. емин отбелязва, че ще 
защити името и достойнството си с доказване 
на истината за комуникацията с персонала в 
болница “пирогов” в съда, като е благодарен 
за помощта на лекарите и сестрите. той не 
приема обвиненията и внушенията от постове 
и вътрешни проверки.

“Замразявам” участието си в Националния 
съвет на “да България” важно е проверката да 
бъде безпристрастна. Благодаря на подкрепата 
от семейството ми, приятели, колеги и стоти-
ци български граждани, които ценят истината 
и човешкото достойнство и не приемат начина 
на моето оклеветяване. с опита си от тази ин-
формационна атака срещу мен искам да пре-
дупредя, че този натиск ще нараства и руши 
доверието, ще противопоставя и провокира 
агресия - нека заедно се противопоставим на 
тази заплаха,” наглее още в профила си емин. 

14 000 нарушения при изплащане
на заплати за 7 месеца
Инспекциятапотрудапогваработодателизазабавенивъзнаграждения

Мустафа Емин 
подаде оставка

СнИмкаБТа

В навечерието на 138-годишнината от Съединението  
на Княжество България с Източна Румелия  
в котленското село Медвен се състояха Петите  
исторически четения, посветени на Захарий Стоянов

България отбелязва Съединението с тържества

софийският апелативен съд пусна бизнес-
мена васил Божков под домашен арест. Изпъл-
нението на мярката ще се следи с електронна 
гривна. с бурни аплодисменти от симпатизан-
ти Божков влезе в съдебната зала, където трич-
ленен състав на софийския апелативен съд ре-
шаваше дали да го остави в ареста.

На 26 август Градският съд постанови “за-
държане под стража” за хазартния бос, който 
ден по-рано се върна в България. мярката е по 
едното дело срещу Божков - за данъчни прес-
тъпления, свързани с хазартния му бизнес.

Още преди да стане ясно дали васил Бож-
ков ще остане за постоянно в ареста по дело-
то, свързано с хазартния му бизнес, прокура-
турата внесе в софийския градски съд искане 
той да бъде задържан под стража по т. нар. 
криминални деяния. става дума за обвинения 
за убийства, поръчителство на убийства и за-
плахи. сред случаите, за които прокуратурата 
го разследва, е и неуспешният атентат срещу 
покойния вече Алексей петров през 2015 г. 
по-късно обаче софийската градска прокура-
тура е изтеглила внесеното сутринта искане за 
задържане на васил Божков. 

В болницата в Левски бяха официално представени новите и съвременни методи  
за профилактика и рехабилитация с иновативни физиотерапевтични услуги - Солна стая  
и дигитална рехабилитация “Нирвана”. Болницата е бенефициент по проект “Създаване  
на заетост в МБАЛ-Левски ЕООД чрез въвеждане на иновативни физиотерапевтични услуги”

Васил Божков под 
домашен арест с 
електронна гривна
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бсп подкрепя строгите наказания 
за пияни и дрогирани шофьори, стана 
ясно от думите на заместник-председа-
теля на парламентарната група на “бсп 
за българия” и член на парламентарната 
транспортна комисия георги свиленски 
пред бНт. той коментира тежките пътни 
инциденти със загинали през последните 
седмици и мерките, които се вземат.  

той обърна внимание на промяната, 
според която се отнема автомобил при 
шофиране с повече от 1,2 промила алко-
хол. “Който и да застане пред мен да ме 
убеждава, че това е недемократично, про-
тивоконституционно и нарушавало пра-
ва, ще му дам пример с жертвите по пъти-
щата. Няма по-скъпо нещо от човешкия 
живот”, коментира свиленски. депутатът 
изтъкна, че по данни на правителството, 
един месец след влизане в сила на норма-
та, 3 пъти са намалели заловени шофьори 
с алкохол и повече от 4 пъти са намалели 
тези, употребили наркотици.  

според него 10 години не се е наме-
рил никой в министерството на вътреш-
ните работи, министерството на транс-
порта, министерството на регионалното 
развитие, който да постави темата като 
приоритет и да реши въпроса.

по неговите думи направените проме-
ни за по-сурови наказания за пияни и дро-

гирани шофьори са били по предложение 
на прокуратурата и мвр и от 2 години са 
отлежавали в деловодството на Народното 
събрание. “ако проблемът е с тестовете за 
наркотици, които ставали след 6 месеца - 
да се хващат в ръце управляващите и да 
правят лаборатории, за да излизат по-бър-
зо тестовете. това трябва да се свърши, не 
е проблемът в закона”, каза още той. 

георги свиленски коментира и ак-
туални политически теми. в отговор на 
призива на премиера денков да се даде на 
правителството политическо спокойствие, 
свиленски заяви, че бсп няма как да даде 
спокойствие за това да се сменя национал-
ният празник, за това да се бута паметни-
кът на съветската армия или за това да не 
повишат минималната работна заплата, 
като се формира работна група, която да 
вкара нови критерии при определянето й. 

“Управляващите упражняват властта 
си мнозинствата, които имат в органите, 
но не и сред българските граждани. За-
щото 80% от българските граждани са 
против това да се променя националният 
празник, 70% са против да се събаря па-
метникът на съветската армия и са про-
тив джендър идеологията. ако полити-
ческото представителство в парламента 
отговаряше на политическото представи-
телство отвън, сред гражданите, нямаше 

да има такова напрежение. а те се зани-
мават с тези тези теми, защото на полето 
на социалната политиката и доходите, къ-
дето бсп е силна, не знаят какво и как да 
предложат”, изтъкна свиленски. 

според него вече е даден ход на по-
редния политически проект на президен-
та радев. по неговите думи много честни 

и достойни интелектуалци са били подве-
дени да отидат на тази среща, за да се из-
ползва нечистоплътно темата за 3 март.  

той призова всички столичани да под-
крепят гражданския кандидат ваня григо-
рова, която ще доведе промяната в софия 
и няма да допусне герб и пп-дб да въз-
произведат т.нар. сглобка и в столицата.

Хирургът д-р иван 
Колев ще е кандидатът за 
кмет на община Казанлък 
от бсп решиха единодуш-
но казанлъшките социали-
сти на своя конференция.  
“привърженик съм на 
малките крачки, които ре-
шават дългогодишни про-
блеми. Надявам се да мо-
билизираме избирателите 
на 29 октомври и да обър-
нем политическия тренд. 
после да се съсредоточим 
върху работата и спокой-
ствието на  семействата и 
сигурността в кварталите и 
населените места. Заедно с 
жителите ще акцентираме 
върху важните сфери, сред 
които инфраструктурата, 
логистиката и транспорта, 
стягайте се има много как-
во да свършим, за да про-
меним общината”, заяви 
кандидатът за кмет, който 
представи приоритетите 
за управление на Казан-
лък и общината, той ще 
води и листата с общин-
ски съветници. 

делегатите от общин-

ската конференция на 
бсп във велико търно-
во утвърдиха листата си 
с кандидати за общински 
съветници. За водач беше 
определен председателят 
на местната структура ми-
хаил михалев. 37-годиш-
ният журналист и настоящ 
общински съветник полу-
чи  най-много номинации 
и от основните партийни 
организации на провелия 
се цикъл събрания.

втори в листата ще 
бъде икономистът и пред-
приемач в сферата на IT 
димитър Чолаков. той 
също е действащ общин-
ски съветник. третото мяс-
то е за ирена стасинопулу, 
която е сред известните ве-
ликотърновски адвокати, 
а четвърти ще бъде исто-
рикът и уредник в регио-
налния исторически музей 
михаил стойчев.

социалистите ще се 
явят на изборите с пълна 
листа, която включва про-
фесионалисти от различни 
сфери, доказани специ-

алисти и общественици.  
предстои да бъде утвърден 
и кандидатът за кмет на об-
щина велико търново, а по 
време на провелата се кон-
ференция бяха определени 
кандидатите за кметове на 
населените места.

За свой кандидат в 
дебелец бсп издига об-
щественикът и библио-
текар събка илиева. в 
Килифарево социалистите 
залагат на счетоводителя 
и икономист виктория 
Николова, а в ресен - на 

младия светослав вита-
нов. в самоводене кан-
дидатът на бсп ще бъде 
маргарита сърменова, а в 
балван досегашният кмет 
Недьо георгиев. в Никюп 
кандидат на бсп ще бъде 
президентът на местния 

футболен отбор Кирил 
минков, в Хотница соци-
алистите издигат тихомир 
тодоров, а във водолей 
залагат на милен мирчев. 
За арбанаси социалистите 
издигат педагогът и фи-
нансист стефан стоянов, 
а в малки Чифлик залагат 
на досегашния кметски 
наместник иван Чолаков.

За няколко населени 
места конференцията на 
бсп подкрепи независи-
ми кандидати. в пчелище 
социалистите гласуваха 
доверие на станислав 
стоянов, в леденик ще 
работят за успеха на ваня 
Николова, а в Ново село, 
беляковец и присово да-
ват подкрепата си за досе-
гашните кметове Христо 
Христов, албена беренска 
и малина попова.

социалистите приеха 
и платформа за местните 
избори с ясно разписани 
ангажименти и конкрет-
ни стъпки за подобряване 
качеството на живот в об-
щината.

експертна група от 
магистрати и универси-
тетски преподаватели 
започва преглед на насто-
ящото законодателство 
по отношение на  нару-
шителите на пътя. Целта 
е да бъдат изготвени за-
конови промени, с които 
да се налагат по-строги 

наказания на шофьорите, 
които не спазват правила-
та за движение, стана ясно 
след проведената в поне-
делник вечерта при пре-
миера Николай денков 
среща с представители на 
институциите, имащи от-
ношение по въпросите на 
пътната безопасност. 

министърът на въ-
трешните работи Калин 
стоянов заяви, че след 
поредната среща с близки 
на загинали деца, е още 
по-сигурен, че шофира-
нето след употреба на ал-
кохол и наркотици трябва 
да бъде смятано за умиш-
лено убийство.

експертна група ще преглежда 
законите за нарушителите на пътя

бСП подкрепя строгите 
наказания за пияни шофьори
ДаденеходнапореднияполитическипроектнапрезидентаРадев,заявиГеоргиСвиленски

Социалистите продължават с издигането на кандидати за кметове 

Атанас Зафиров присъства на общинската конференция на БСП в Девин, 
където бе отчетен успешен управленски мандат в общината
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поройните дъждове 
доведоха до истински 
апокалипсис в някои час-
ти по българското Чер-
номорие. Наводнение 
потопи част от южните 
райони, а на северното 
Черноморие се появи и 
смерч. 

под вода останаха 
вчера улици в ахтопол и 
Царево. Коли плуваха по 
залетите улици, а някои 
и в морето. пътят между 
двете население места бе 
затворен. Заради прели-
ване на река велека ос-
тана затворен и пътят от 
варвара към синеморец.

в ахтопол нямаше 
ток, мобилна мрежа и 
интернет обхват. при-
земните етажи на някол-
ко хотелски комплекс 
в къмпинг “Нестинар-
ка” също бяха залети от 
вода. На телефон 112 са 
получени сигнали, че в 
ниските части на “ара-
пя” има до два метра 
вода, както и няколко 
автомобила, които са 
отнесени в морето. по-
ройният дъжд запуши 
дере, от което водата се 
оттича в морето, затова 
и има много наводнени 
жилищни сгради, както 
и хотелски комплекси.

Община Царево обяви 
частично бедствено по-
ложение заради обилни-

те валежи в региона. то 
ще е в сила следващите 5 
дни. Заради това се нало-
жи частична евакуация на 
населението, което стана 
чрез сирени. “Направили 
сме пълна организация да 
бъдат евакуирани хората, 
които са били в опасност. 
по пътя за село броди-
лово има срутена скала. 
водата е невиждана, коя-
то се излива”, заявиха от 
общината. 

На места количество-
то валеж е надминало 

120 литра на кв. метър за 
едно денонощие. в село 
Кости за денонощие са 
паднали 207 литра на 
кв. метър дъжд. За срав-
нение средната месечна 
норма за септември за 
района е около 75 литра 
на кв. метър. 

пътят за село Фаза-
ново бе затворен за дви-
жение, поради прелива-
не на реката и заливане 
на моста. Крайбрежната 
алея на Царево - кв. “ва-
силико”, бе забранена за 

движение, поради скъс-
ване на моста до плаж 
“понтона”.

паднало дърво е ста-
нало причина за затва-
рянето на пътя между 
селата изгрев и българи 
в община Царево. в ра-
йона на село граматико-
во има пропаднала земна 
маса и камъни.

до тюленово на се-
верното Черноморие се 
е образувал смерч. там 
също е имало силен 
дъжд и вятър.

през последните десет го-
дини област сливен запазва 
челно място по абсолютен брой 
деца, родени от малолетни и 
непълнолетни майки. средна-
та възраст за раждане на дете е 
между 12 и 18 години, а висо-
ка степен от децата се раждат 
извън брака. тази статистика 

бе оповестена от областната 
администрация в сливен след 
работна среща между област-
ния управител марин Христов 
и представители на държавна-
та агенция за закрила на детето 
(даЗд). От началото на 2022 г. 
общо 333 малолетни и непъл-
нолетни майки са регистрирани 

и получават социални помощи 
в област сливен, сочи справка.

според анализ, представен 
от Нейля мурад, началник от-
дел “мониторинг и контрол 
- южен” към даЗд, в сливен-
ска община продължава да 
има голяма концентрация на 
малолетни и непълнолетни мо-

мичета, които раждат деца и 
живеят в съжителство или брак 
от ранна възраст. За обсъжда-
не на проблема и търсене на 
работещи решения от агенци-
ята предвиждат междуинсти-
туционални срещи с цел да се 
обединят усилията на всички 
заинтересовани страни.

според областната управа 
липсата на предприети кон-
кретни мерки, образование и 
информираност сред малцин-
ствата е проблем, който се 
отразява пряко и на пазара на 
труда поради факта, че огро-
мен процент от родителите са 
и неграмотни.

За трета поредна година русенци 
ще имат възможността да се запозна-
ят с творчеството на повече от 20 бъл-
гарски писатели, издателства и лите-
ратурни клубове от цялата страна по 
време на изложението - базар “десант 
на книгата”. събитието ще се състои 
на 22, 23 и 24 септември на алеята 
пред хотел “дунав” и се организира 

от Клуб “мечтание” с подкрепата на 
община русе. “десант на книгата” ще 
представи издатели, автори, илюстра-
тори и още много творци, които пазят 
българското наследство и допринасят 
за развитието на книжнината.

23 и 24 септември са запазени и за 
детската аудитория. изложението ще 
представи на малките читатели ин-

тересни книжки, лично представени 
от своите автори. Организаторите за-
мислят и през двата почивни дни арт 
пространства - работилници с различ-
ни литературни занимания, работа с 
художници приложници и гости.

входът е свободен и всеки посе-
тител ще има възможност да закупи 
своята любима книга.

  �
Аида ПАникян

Коефициентът на мла-
дежка безработица в бъл-
гария към април 2023 г. е 
9,3%, докато за европей-
ския съюз е 13,8%. испа-
ния има най-високото ниво 
на младежка безработица 
в еК - 27,9%, следвана от 

гърция с 27,7%. в 27-те 
държави членки словения 
има най-ниското ниво на 
младежка безработица - 
5,6%, а българия е шеста, 
става ясно от последни-
те данни, представени от 
statista.com. статистиката 
показва и сезонно кориги-
раното ниво на младежка 
безработица в 27-те член-
ки на ес, като се уточнява, 

че става въпрос за безра-
ботни под 25 г. така през 
юни 2023 г. сезонно кори-
гираното ниво на младеж-
ка безработица в испания 
е 27,4%, а в българия е 
8,9%. 

през април младежите 
до 29 г. са 18% от всич-
ки безработни, докато 
през юли са 20,1%, сочат 
данните на българската 

агенция по заетостта. От 
там поясняват, че през юли 
регистрираните безработ-
ни младежи до 29 г. са 16 
265, като спрямо юни 2023 
г. има увеличение от 9,7%. 
Най-много са безработ-
ните младежи със средно 
(43,9%) и основно и по-
ниско образование (42%), 
като преобладават тези без 
квалификация (64%).

десетки родители в монтана са глобени, 
защото са оставили децата си сами навън след 
22 ч. в момента текат масови проверки, а по 
данни на главен инспектор Йордан Христов 
от областната дирекция на полицията в града 
през трите летни месеца са били проведени 
12 спецоперации.

Констатирани са 30 нарушения, за които 
са съставени актове на роднините и попечи-
телите на децата. 25 от нарушенията са ус-
тановени в монтана, три - в лом, а две - в 
берковица.

От полицията уточняват, че без придружи-
тел малолетните до 14-годишна възраст могат 
да са навън до 20 часа, а до 18 г. - до 22 часа.

“Обикновено ги намираме по парковете 
и на улиците. санкциите за родителите при 
първо нарушение са от 300 до 500 лева, а при 
последващо - до 1000 лева”, обясни Христов. 
след началото на учебната година започват 
нови проверки.

Смерч и потоп по Черноморието 
БедствиевАхтополиЦарево,пороитеотнесохаколивморето

Глобяват родители 
за оставени навън 
деца по тъмно

Младежката безработица у нас е сред най-ниските в ЕС

Тридневен „Десант на книгата” в Русе

Област Сливен първа по деца на непълнолетни майки
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Красимир Дачевреалният бизнес изпитва труднос-
ти и очевидно се влошават условията 
за инвестиране у нас. дори български 
предприемачи започват да изнасят ка-
питалите извън страната. това е кон-
статация и на БнБ. Лошото е, че тази 
истерия, която се вихри в държавата, в 
никакъв случай не помага на бизнеса. 
това каза пред “България он ер” зам.-
председателят на Българска търговско-
промишлена палата (Бтпп) красимир 
дачев. по думите му бизнесът иска ус-
тойчивост и спокойствие.

“истерията е на всички нива, изно-

сът започва устойчиво да върви надолу, 
вносът устойчиво да върви надолу. нси 
отчита много по-малко сгради, въведени 
в експлоатация, което означава, че това 
е тенденция. нси казва, че икономиката 
е спряла да расте, с изключение на тури-
зма и ако не е Украйна - ние ще бъдем 
хептен зле. страната спасява голяма част 
от износа”, допълни дачев. самият той 
пък е отписал плата за възстановаване.

“виждам, че секторът “дърводобив” 
се развива равно увеличителна всяка 
година и ние инвестираме. обаче от 5 
години той тръгва надолу. няма поли-

тическа воля да се управлява процесът. 
това е възстановяем ресурс, който 80% 
принадлежи на държавите и общините, 
а държавата получава 0,8% от Бвп от 
горите. има европейски държави, които 
са с по-малко гори и получават 20% от 
Бвп от горите. нашите гори се използ-
ват за популизъм, за горене, за купуване 
на гласове”, подчерта зам.-председате-
лят на Бтпп. той поясни, че горите не 
се почистват и не се обработват.

“не се взимат решения с предвидим 
край, взимат се решения от днес за утре. 
всеки ден се променят решения, свърза-
ни с икономиката, с обществото. вижда-
те, че обществото вече няма търпимост 
- никой не търпи другия, никой не търпи 
друго мнение”, добави красимир дачев.

“За да има чужди инвестиции, трябва 
да има български - от 100% инвестиции 
в страната чуждестранните са 9-10%, 
другите са български”, каза той.

комисията за защита на потребителите (кЗп) започна про-
верки в търговската мрежа на стоки за ученици - облекла, обув-
ки, учебни пособия, принадлежности и аксесоари, съобщиха от 
комисията. в хода на проверките ще се събират доказателства за 
наличието на нелоялни търговски практики и за безопасността 
на предлаганите продукти. санкциите при нарушения от страна 
на търговците са от 500 до 3000 лева, а за нелоялни практики 
могат да стигнат и до 50 000 лв., ако нарушението се повтаря.

семействата, които изпитват затруднения, са изправени пред 
поредната инфлационна криза при завръщането на децата в 
класните стаи. разходите за най-основните училищни принад-
лежности нарастват два пъти по-бързо от заплатите в ес. това 
алармират от европейската конфедерация на профсъюзите на 
база на анализ на данни на евростат.

 Цената на основни артикули като химикалки, моливи, хартия, 
папки, гумички, острилки или ножици се е увеличила средно с 
13% между януари и май тази година. това е два пъти повече от 
темповете, с които номиналното възнаграждение се увеличава 
тази година (6%). предишното най-високо увеличение на разхо-
дите за канцеларски материали е било 1,7 % през 2019 г.

 Цените на учебниците, детските дрехи и обувки, калкулато-
рите също се повишават по-бързо от заплатите в много държави 
членки, което оказва допълнителен натиск върху работещите 
хора, които и без това се борят с кризата с разходите за живот.

 анализът на данните на “евростат” е в контекста на нара-
стващата детска бедност в европа. Броят на децата под 18 го-
дини, живеещи в риск от бедност, се е увеличил от 23% на 25% 
между 2019 и 2022 г., припомнят от екп, цитирани от кнсБ.

 европейската конфедерация призовава за повишаване на за-
платите, за да посрещнат семействата нарастването на разходите 
за живот, и за облагане на свръхпечалбите на предприятията, ко-
ито стимулират инфлацията. данните на европейската централ-
на банка показват, че именно свръхпечалбите, а не заплатите, са 
основният двигател на инфлацията, подчертават от екп.

след като реугионалният 
министър андрей Цеков хвърли 
новината, че са изчезнали изход-
ните кодове за тол системата, по 
темата се изказаха и други бивши 
министри. “по договор разработ-
чиците трябва да са предостави-
ли изходния програмен код, кой-
то да се съхранява в специално 
хранилище на министерството 
на електронното управление, а 
това не е така. това означава, че 
българската държава не би могла 
сама да променя системата, да 
има пълен достъп над нея и да 
я ползва без услугите на нейния 
създател. когато държавата няма 
достъп до системата, този, който 
държи кода, може да прави зло-
употреби. сезирахме данс, за 
да провери къде се намира кода”, 
обясни Цеков. 

вътрешна проверка в апи е 
установила, че изходният код е 
предаден от изпълнителя на въз-
ложителя с приемо-предавател-

ни протоколи на CD диск и USB 
преносима флаш памет, съответ-
но през 2018 г. и 2019 г. “първо-
начално изпълнителят е предал 
на апи ключа за електронната 
система за винетките, а на след-
ващата година - и този за тол 
таксите. в момента обаче те не 
са налични в апи”,  уточниха от 
мррБ. служебният регионален 
министър иван Шишков, каза, че 
не е бил информиран за липсата. 
според него изходният код може 
да бъде възстановен, основният 
проблем е другаде - договорът 
за изграждане на тол системата 
от 2018 г. е така сключен, че дър-
жавата има много малък обсег на 
контрол. “тол системата се упра-
влява главно от частна фирма, а 
държавата е заложник”, коменти-
ра арх. Шишков пред Бнт.

Частната фирма всъщност е 
консорциумът “капш трафик со-
люшънс”, който спечели конкур-
са на апи през 2018 г. и му бе 

възложено да разработи и внедри 
модерна система за електронно 
събиране на пътните такси. из-
пълнителят получи 180 млн. лева, 
а малко по-късно изненадващо се 
оказа, че се налага да “надгради” 
току-що въведената тол система 
в допълнителна поръчка за още 
141 млн. лева.  “по времето на 
първите два служебни кабине-
та констатирахме проблемите 
с договора, както и че е почти 
невъзможно той да се развали. 
дано сегашният редовен кабинет 
направи плавен преход, така че 
всички данни от частната фирма 
да се прехвърлят към държава-
та”, каза още иван Шишков.

друг ресорен министър - 
Гроздан каражов, обясни пред 
segabg.com, че българската дър-
жава няма как да разполага с 
основния код на софтуера на тол 
системата, тъй като навремето, 
през 2018 г., е купила само ли-
ценз за 10 г.

синдикалните организации на миньорите и 
енергетиците в конфедерацията на независимите 
синдикати в България (кнсБ) и конфедерацията 
на труда (кт) “подкрепа” организират национален 
протестен митинг-шествие за запазване на въгле-
добива и срещу преждевременното затваряне на 
мощности във въгледобивния сектор, съобщиха 
от кнсБ. в протеста ще се включат синдикал-
ните организации в комплекса “марица изток”, 
националната федерация на енергетиците към 
кнсБ, Федерацията на независимите синдикати 
на миньорите към кнсБ, смФ Ц кт “подкрепа” 
и Федерация “енергетика” към “подкрепа”, ми-
ньори и енергетици от целия въгледобивен сектор 

в страната. протестът е предвиден за 19 септември 
в софия между сградите на народното събрание 
и министерския съвет на бул. УдондуковФ, съоб-
щават от синдиката.

преди дни от кнсБ излязоха със становище, 
че сценариите за ускорено извеждане на въглищ-
ните централи до 2030 г. не произтичат от поети от 
българската страна и съгласувани със социалните 
партньори ангажименти, поради което те са изця-
ло неприемливи за синдиката. Беше констатирано 
още, че вариантът с бързо спиране на въглищни 
мощности е неприемлив, тъй като съдържа високи 
рискове за сигурността на доставките, както и по-
ради по-високи разходи и високата социална цена.

Български 
предприемачи 
изнасят капиталите 
извън страната
Очевидносевлошаватусловията
заинвестиранеунас,заявиКрасимирДачев

КЗП проверява 
стоките за ученици

Пълна каша с кодовете за тол мрежата

Миньорите 
излизат на протест 
в подкрепа 
на въгледобива
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някои търговски банки вече са въ-
вели наказания за разсеяни клиенти, 
които често бъркат повече от три пъти 
пИн кодовете си и банкоматите бло-
кират картите. преиздаването на кар-
та в такъв случай ще излиза с 2 лева 
повече, а отблокирането на картата, 
чийто код е сгрешен, вече ще струва 1 
лев. досега това ставаше безплатно.

както вече стана известно вече има 
нова вълна поскъпване на банковите 
услуги. няколко големи банки обя-
виха, че от септември или от октом-
ври често използвани от клиентите 
им операции ще имат нови цени. об-
служването на разплащателна сметка 
ще поскъпне средно с 5 лв. Издаване-
то на извлечение от сметката ще стру-
ва около 36 лева, и то ако обемът му е  
до 10 страници. над този брой ще се 
събират по 3,60-4 лв. на страница.

по-високи са вече в някои големи 
банки и цените за теглене на пари на 
каса и от разплащателна, и от спестов-
на сметка. те продължават да се на-
числяват като процент от сумата, но с 
долна граница, като минималният раз-
мер е с 1-2 лв. повече от преди, а про-

центът от сумата е с 0,30% по-висок.
междувременно стана ясно, че 

потребителските кредити рязко са 
поскъпнали през юли. само за месец 

средната лихва по левовите заеми е 
скочила с 0,73% - от 8,19% на 8,92%. 
с всички такси годишният лихвен 
процент по потребителските кредити 

в левове вече е средно 9,45%. 
“За първи месец има толкова драс-

тично увеличение на лихвата по по-
требителските кредити и предстои да 
разберем дали ще се превърне в тен-
денция. донякъде може да се обясни 
с летния сезон и с липсата на активно 
предлагане на нови промоционални 
оферти по потребителските кредити”,  
коментира пред “България от ер” кре-
дитният консултант Георги канайков.

повишената средна лихва за по-
требителските кредити през юли, обя-
вена от БнБ, засяга новите клиенти 
на банките. по действащите вече до-
говори също е възможно да има уве-
личения, като това зависи от базова-
та лихва. Голяма част от българските 
банки определят цената на заемите на 
базата на средната месечна лихва по 
депозитите на пазара. И тъй като тя 
все още е близко до нулата, не се на-
блюдава бързо нарастване на цената 
на кредитите. ако обаче базата е ин-
дексът EURIBOR или основният лих-
вен процент, то много кредитополуча-
тели вече са получили индексиране на 
заемите си.

единственият продукт, които 
продължава да поскъпва, е захар-
та. това заяви пред “България он 
ер” председателят на държавна-
та комисия по стоковите борси и 
тържищата владимир Иванов. 
според него 10-15% ще е увели-
чението за крайния потребител. 
той е категоричен, че страната 
ни е обезпечена с олио, зърно и 
прогнозите за свръх цени няма 
да се сбъднат.

“спрямо м.г. има увеличе-
ние с 10% нагоре при кайсията, 
прасковата. при пипера имаме 

2-3% поевтиняване, при свин-
ското месо има задържане на це-
ната като м.г. Цената на фасула е 
като от 2013 г. Цени от 10 лв. за 
кг боб и леща не знам къде има. 
4 лв. на едро е цената, всичко за-
виси от конкретния потребител 
как формира потребителската си 
кошница”, обясни той.

според Иванов има укро-
тяване на цените при млечните 
продукти - сиренето е поскъп-
нало с 8% за година, кашкавалът 
- с 6%, а маслото е поевтиняло 
с 6%. “Имаме добре балансиран, 

уравновесен пазар, достатъчно 
предлагане на стоки, за разлика 
от 22 г., когато имаше неяснота. 
няма място за паника и стресови 
ситуации, има определени бран-
шови интереси, които решават 
да си оправят недостатъците 
като вдигат медиен шум”, убе-
ден е гостът.

“няма напрежение в пазара, 
имаме устойчиво равновесие 
след март, април, май, когато 
имаше темп нагоре, неяснота в 
логистиката, разбъркани тър-
говски отношения на ниво ес. 

в момента имаме добре смазан 
пазар, равновесие между търсе-
нето и предлагането. неблаго-
приятните климатични условия 
доведе до лоша реколта на до-
мати, краставици, плодовете и 
това рефлектира върху пазара. 
не можахме да бъдем свидетели 
на нормалния за това време на 
годината летен спад в цените”, 
заяви Иванов. 

Цените на основни суровини 
са трайно ниски на световните 
пазари - зърното е 210 долара за 
тон, каквито са били нивата от 

преди 10 г., има и свръх предла-
гане на зърно. при слънчогледа 
цената от 7-8 месеца е под 1000 
долара за тон, а на царевицата - 
под 200 долара. 

Три пъти сгрешен ПИН 
вече струва 1 лев
Лихвитепопотребителскитекредитискочихарязкопрезюли,гонят10%

Захарта продължава да поскъпва

Владимир Иванов

в област добрич е започнала жътвата 
на маслодаен слънчоглед при среден добив 
161 кг/дка. реколтирани са 99 200 дка при 
засети 844 510 дка. това са съобщили пред 
Бта от областна дирекция "Земеделие". 

най-висок добив има в общините до-
брич, добричка и тервел, съответно 175 кг/
дка, 180 кг/дка и 200 кг/дка. пожънатите 
площи в тези райони са 3800 дка в общи-
на добрич при засети 17 220 дка, в община 
добричка са реколтирани 47 000 дка при 
засети 198 200 дка, а в община тервел са 
прибрани 1000 дка от 73 000 дка, засети с 
маслодаен слънчоглед.  

най-слаб добив има в община Шабла. 
реколтата там е 55 кг/дка при пожънати 200 
дка от засети 62 000 дка, става ясно още от 
съобщението.  през миналата година пло-
щите с маслодаен слънчоглед са били 853 
850 дка, а реколтата 260 кг/дка. 

Жътвата на царевица не е започнала 
още. Засетите площи са 979 190 дка. това е 
с 66 850 дка повече от предходната година, 
когато за били 912 340 дка, се посочва още 
в съобщението. 

Започна  
жътвата 
на слънчоглед 
в Добричко

“Цената на горивата няма нищо 
общо с пристанище “росенец”. спеку-
лациите, които се правя, че горивата 
ще бъдат оскъпени са меко казано нес-
тойностни. отнемането на концесията 
няма да повлияе пряко върху цените 
на горивата. “Лукойл” спазва българ-
ското законодателство и цените на го-
ривата се определят по правила”, каза 
пред Бтв министърът на транспорта 
Георги Гвоздейков. 

пристанище “росенец” вече се 
управлява от държавното предприя-
тие “пристанищна инфраструктура”. 
по думите му данъчните складове са 
изцяло собственост на “Лукойл”, но 
контролът върху внесен продукт е в 
ръцете на държавата.

“държавата има капацитет, има и 
опит, няма да бъдат допуснати извън-
редни ситуации, всичко е в рамките на 
закона. при така заложените тексто-

ве в регламента държавата не дължи 
обезщетения към концесионера. кон-
цесията е прекратена заради форсма-
жорни обстоятелства, които касаят 
ограничителни мерки спрямо руската 
федерация. оттук нататък “Лукойл” 
трябва да си търси правата някъде 
другаде, но не и в България. рискът 
е изчислен, ние сме спазили закона и 
европейския регламент”, смята Гвоз-
дейков.

Отнемането на „Росенец” нямало 
да вдигне цените на горивата
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русия остава извън зър-

нената сделка през Черно 
море, докато условията й не 
бъдат изпълнени, турция 
и Катар стават посредници 
при изпълнението на ру-

ския план за безвъзмездна 
доставка на 1 млн. това зър-

но на 6 африкански страни, 
москва и турция готови да 
вдигнат двустранни сто-

кооборт до 100 млрд дола-

ра. това са резултатите от 
3-часовите преговори пу-

тин-ердоган в Сочи в поне-

делник.  
русия е готова да се вър-

не в сделката, ако Запад се 
откаже от пречките за износ 
на руски аграрна продукция 
и торове и ако “зърнените 
коридори” в Черно море не 

се използват за нападение 
срещу руски сили в Украй-

на, каза путин. пречка е и 
отключването на русия от 
системата SWIFT, което я 
лишава от възможността за 
международни разплаща-

ния и осуетява договорите 
за покупки на руски продо-

волствия.  
ердоган, който нарече 

путин “скъп приятел”, за-

яви, че Украйна трябва да 
приеме по-мек подход към 
русия за сделката и посочи, 
че повече зърно трябва да 
бъде предназначено за аф-

рика, а не за европа. путин 
отбеляза, че безвъзмездната 
доставка на зърно за афри-

ка не е алтернатива на зър-

нената сделка. 

Украйна отговори, че 
ще защитава „санкционния 
натиск върху русия“. 

турция разполага с 
мощности за преработка 1 
млн. тона зърно в брашно и 
транзита му в африка, пре-

даде таСС, позовавайки се 
на източници в анкара. Го-

дишно тя преработва меж-

ду 27-30 млн. тона зърно. 
Според експерти най-важно 
е турция да не попадне под 
санкциите на Запада срещу 
русия и се смята, че изборът 
на Катар е продиктуван от 
това съображения, защото 
той ще отговаря за финан-

совата част на проекта. 
ердоган в хода на пред-

стоящата си визита в ООН 
ще представи руската пози-

ция за връщате към зърне-

ната сделка. 
в двустраннен план пу-

тин подчерта “пътната карта”, 
която Газпром е предоставил 
на турция за изграждане в 
нея на газов хъб за износ на 
руски газ към  трети държави, 
като изтъкна, че са нараснали 
разплащанията между двете 
страни в национални валути, а 
са намалели в евро и долари. 
ердоган се надява в близко 
време двустранния стокообо-

рот да скочи от 62 млрд на 100 
млрд долара. русия ще стане 
най-големият търговски парт-

ньор на турция, коментира по 
този повод пред таСС поли-

тологът Хюсеин Багджи. 

Коментар на стр. 10

накратко

Сблъсъци избухнаха в населените с мигранти квартали в третия по големина шведски град - Малмьо, 
след като демонстрант подпали екземпляр на Корана. Полицията съобщи, че нейни служители 
са били замеряни с камъни, а десетки автомобили са били подпалени

СнимкиБТА

Германският канцлер Олаф Шолц 
публикува снимка в социалните 
мрежи с превръзка на окото и 
ожулено лице, след като в събота 
е паднал по време на джогинг. 
“Изглежда по-зле, отколкото 
е всъщност”, коментира той 
и допълни, че ще бъде с “пиратски 
външен вид” поне две седмици

Американците смятат Байдън за твърде стар
Според проучване на 

“Уолстрийт джърнъл” 73% 
от американците смятат, че 
президентът джо Байдън е 
твърде стар, за да се канди-

датира за втори мандат. едва 
22 на сто вярват, че  годините 

му не са толкова важни. една 
от най-големите трудности 
на Байдън в президентска-

та надпревара през 2024 г. е 
възрастта му. На 80 години в 
момента, той ще бъде на 86 
в края на следващия си ман-

дат, ако бъде преизбран.
Байдън коментира въз-

растта си на събитие за деня 
на труда във Филаделфия, 
като зави , че с годините тру-

па мъдрост и опит и не въз-

намерява да се оттегля.

Бившият президент 
тръмп, само три години по-
млад на 77 години, получава 
по-добра оценка в същото 
допитване. 47% от анкетира-

ните смятат, че възрастта на 
му е проблем.

Виена: Не можем 
да избегнем руския газ

австрийският канцлер Карл Нехамер смята, че купува-

нето на газ от русия е “морално неправилно”, но не може 
да бъде избегнато. той припомни, че австрийският концерн 
OMV има договори за доставка на газ в страната до 2040 
година и едностранното им прекратяване ще струва неус-

тойки, а също изтъкна, че приоритет на правителството му е 
сигурността на енергийните доставки.

междувременно унгарският външен министър петер 
Сиярто заяви, че отказвайки да  финансира регионалната 
енергийна инфраструктура, евросъюзът е “изгубил всички 
права да казва на Унгария откъде да купува природен газ”. 
той също така обвини Брюксел, че заради политиката му 
Съюзът е загубил позицията си на втората по големина ико-

номика на света след Китай.

Хиляди хора протестираха пред сградата на правителството 
на рСм в Скопие заради твърденията, че пациентите в държав-

ната ракова болница не получават животоспасяващо лечение, 
защото персоналът краде скъпи лекарства и ги продава черния 
пазар.

Със скандирания “Убиец” демонстрантите искат оставката 
на здравния министър на страната и ръководството на болница-

та. пред събралите говориха няколко души, които казаха, че те-

хни роднини са починали, след като им е дадено плацебо вместо 
химиотерапия, тъй като лекарствата са били откраднати.

правителството и ръководството на болницата се опитват 
да успокоят обществеността, че онкоболните са в безопасност, а 
прокуратурата е започнала разследване по твърденията.

Протести в РСМ за кражба
на лекарства за рак

Ердоган поиска от Киев
по-мек подход към Русия
катарвлизавплананаПутинзаподпомагане
наАфрика,Анкараимосквавдигатстокооборота

Ръст на молбите 
за убежище в ЕС 

Молбите за убежище в държа-
вите от ЕС, Норвегия и Швейцария 
през първата половина на 2023 г., са 
се увеличили с 519 000 или с 28% в 
сравнение със същия период на 2022-
ра, твърди Eвропейската агенция за 
предоставяне на убежище. Броят 
им може да надхвърли 1 млн. до края 
на годината. Сирийци, афганиста-
нци, венецуелци, турци и колумбийци 
са подали 44% от молбите.

САЩ искат Косово да махне 
ограничения срещу Сърбия 

Търговската камара на САЩ в 
Косово поиска от Прищина да пре-
разгледа ограниченията за вноса от 
Сърбия, съобщи в. “Коха диторе”. 
Тя посочи, че така Косово пречи на 
“международните търговски ин-
тереси” и засяга международните 
компании, включително от САЩ.

Хавана спря канал 
за проруски наемници

Кубинските власти съобщиха, че 
са разбили нелегален канал за наби-
ране на хора за нуждите на руската 
спецоперация в Украйна. МВнР на 
страната подчерта, че Островът 
не участва в бойните действия и 
отхвърля категорично практиката 
да се използват наемници.

Турски гробове 
осквернени в Комотини

Турското МВнР осъди нападе-
ние над турски гробове в близост 
до град Комотини (Гюмюрджина), 
Северна Гърция. Около 20 надгробни 
плочи в гробище в Нарликии са били 
повредени при нападение от едно 
или повече лица през уикенда.

ООН спира помощ 
за Афганистан

Световната програма по пре-
храната на ООН е принудена да пре-
крати продоволствената помощ за 
още 2 милиона души през септември 
поради недостиг на средства. Така 
общият брой на хората, лишени от 
помощта на програмата тази годи-
на, става 10 млн. души.

Циклонът „Даниел” 
поразява Гърция

Гръцките власти предупредиха 
гражданите в районите на Солун, 
Волос, Лариса, Евия (Евбея) и Кате-
рини да ограничат придвижването 
си поради лошото време. Цикло-
нът “Даниел” поразява с валежи и 
наводнения почти цялата страна, 
най-вече Централна Гърция. Един 
човек е загинал, издирва се втори. 
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един от въпросите, който живо за-
почна да вълнува българския потреби-
тел, е за качеството на храната, която 
слагаме на трапезата си. Години наред 
след влизането ни в европейския съюз, 
а и заради скромните ни покупателни 
способности, започна да се изисква по 
закон храните да са само и единствено 
безопасни. Но за качеството на храните 

и за съмнителната безопаснот на няко 
и храни и съставки, дума не се обелва-
ше. За някои храни бяха върнати Бдс 
стандартите или пък изоработени нови 
стандарти за качество, които обаче 
имат препоръчителен характер.

в последните години започнаха да 
се правят проучвания, изследвания за 
групи храни - сирене, кашкавал, мля-
ко, масло, колбаси, сладки изделия и 
т.н., които малко по малко започнаха 
да отговарят на въпроса какво точно 
яде нашего брата българинът. инте-
ресното е, че тези изследвания бяха 
реализирани в голямата си част от не-
правителствени организации, докато 
огромна структура като Българската 
агенция за безопасност на храните 
даже се бои (и затова не го прави) да 
съобщава официално имената на фир-
мите нарушители.

резултатът от огромните реформи 
в агросектора и преработвателната 

промишленост, които глътнаха мили-
арди европари, е такъв, че българските 
салами се правят от вносни мръвки, 
българското сирене и кашкавал - от 
вносно сухо или прясно мляко, пове-
чето от плодове и зеленчуци по пазари 
и търговски вериги не са български, 
като някои идват чак от другия края на 
планетата. стигнахме до парадокса по 
великден да купуваме австралийски 
агнета, въпреки че нашите се смятат 
за едни от най-вкусните. по послед-
ни данни на държавната комисия по 
стоковите борси и тържищата на бъл-
гарския пазар в момента 40% са бъл-
гарските плодове и зеленчуци и 60% 
вносните. ако е така, значи има подо-
брение, но дали наистина данните по-
казват общата картина? единствената 
българска храна комай остана хлябът.

през годините се появиха полеми-
ки, макар вяли и спорадични, и само в 
моменти, в които има конкретен скан-

дален случай - за маргарина в маслото, 
за палмовото масло и водата в сирене-
то и кашкавалът, за хилядите добавки в 
колбасите, за брашното в лютеницата, 
за това вредни ли са вафлите, чипсо-
вете, снаксовете. За вредните подсла-
дители, за подобрителите, за всевъз-
можните лудости, които започнаха да 
се влагат в храните с основна цел - по-
голяма печалба. разбира се появиха се 
регламенти, разпоредби, закони, които 
задължиха производители и търговци 
да етикетират по един или друг начин 
храните. Като сиренето с палмово мас-
ло, което не може да се казва сирене, а 
имитиращ продукт, каквото обаче бе-
дните българи продължават да купу-
ват, особено сега след рекордното пос-
къпване на храните през последните 
години. и така законово българският 
потребител получи правото да купува 
вредни и фалшиви храни, но не трябва 
да бъде заблуждаван. 

5-7 вафли могат да набавят на 
човек всички нужни калории за 
деня. в тях има много енергия, 
но малко протеини, витамини и 
минерали. масовото влагане на 
хидрогенирани палмови мазнини 
и млечни компоненти не е добра 
практика!

вафлите са наложени на па-
зара като обичайното бързо, ев-
тино и сладко хапване. всички са 
чували, че те не са здравословна 
храна, но пък достъпна и може 
да стои с месеци в чантата или 
някъде по джобовете и да не се 
разваля. проучване на “активни 
потребители” разкри какво има 
във вафлите, продавани в българ-
ските магазини и дали си струва 
да похапвате редовно от тях. в 
проучването са включени 31 мар-

ки вафли на различни български 
и международни производители.

вафлите съдържат сред-
но около 15 съставки, от които 
сладки са 2-4. преобладаващата 
компонента, съвсем не изненад-
ващо, е захарта. Усреднено около 
50-60% от теглото на вафлите са 
въглехидрати, а максимумите 
надхвърлят 70%. Някои произво-
дители влагат и други естествени 
и изкуствени подсладители като 
малтодекстрин, изомалт, стевия, 
малтитол и др. 

Крайният резултат от многото 
въглехидрати е високата енергий-
на стойност на продукта, На 100 
грама се падат около 500 кало-
рии. това означава, че с 5-7 ваф-
ли на ден нормален човек може 
да си набави всички нужни кало-

рии. енергия има, но е важно да 
се отбележи, че във вафлите няма 
необходимите за хората проте-
ини, витамини и минерали. те са 
високоенергийна, но не и пълно-
ценна храна!

палмовата мазнина се съ-
държа в 28 от общо 31 марки. в 
5 от тях палмовата мазнина е ос-
новната компонента на вафлите. 
използва се защото е евтина, с 
приемлив вкус и технологични 
свойства. Нормалната палмова 
мазнина има сравнително добра 
поносимост от организма. про-
блемът е предварителната обра-
ботка на палмовата мазнина во-
деща до втвърдяване. процесът 
се нарича хидрогениране и при 
него се получават канцерогенни 
вещества, поради което в много 

страни по света използването на 
хидрогенирана мазнина е заб-
ранено или ограничено. всеки 
който е отварял вафла е забеля-
зал, че в нея течни мазнини няма. 
масово в тях се влагат твърда, т.е. 
хидрогенирана мазнина. следо-
вателно 90% от вафлите най-ве-
роятно съдържат повишено коли-
чество канцерогенни съединения 
с произход от палмовото масло. 
помислете за това когато си отва-
ряте следващата закуска!

в 29 (от 31) се съдържат млеч-
ни компоненти. при това не става 
въпрос за нормално мляко, а за 
преработени млечни суровини 
като сухо мляко, млечен проте-
ин или фракции от него, лактоза 
(млечна захар), суроватка и др. 
това не е добра производствена 
практика, защото те създават до-
пълнителни рискове за здравето 
на потребителите.

ако прочетете етикетите, 
по-точно ако успеете да разче-
тете дребния шрифт, ще видите, 
че при нито една марка няма из-
писан какъвто и да е е- номер. 
да напомним, е-номерата са 
идентификация за вложените в 
храните технологични добав-
ки. те се ползват с лоша слава 
сред потребителите, които ис-
кат всичко в храните да е нату-
рално. поради тези обществени 
нагласи производителите на 
вафли използват малка хитрин-
ка, те изписват пълните имена 
на технологичните добавки, а 
спестяват по-кратките е-номе-
ра. иначе те пак са там. Напри-
мер, добре познатия емулгатор 
лецитин е е322, подобния по 

свойства полиглицерол поли-
рицинолеат е е476, цветната и 
вредна кармелизирана захар е 
е150, е965 (малтитол) и е953 
(изомалт) са индустриални под-
сладители, е160 (бета каротин) 
е добре познат от други храни 
оцветител, а е202 е стандартния 
консервант, изписван във ваф-
лите като калиев сорбат. Затова 
не се заблуждавайте, техноло-
гичните добавки (е номерата) 
изобилстват във вафлите, но са 
изписани с други имена за да не 
дразнят потребителите.

препоръки за потребителите
- поради влагането на мно-

жество евтини заместители и 
използването на неподходящи 
съотношения на основните със-
тавки във вафлите се образуват 
повишени количества от нежела-
телни химикали, които при дъл-
готрайна и честа употреба могат 
да представляват риск за здравето 
на потребителите.

- вафлите са високоенергийна 
но непълноценна храна поради 
отсъствието на нужните на хората 
протеини, витамини и минерали.

- съществува силно подозре-
ние, че информацията поднесена 
на етикетите е непълна, а в някои 
случаи и невярна.

- при вафлите има понижен 
риск от микробиологично замър-
сяване. това е следствие от мини-
малното съдържание вода. Затова 
може да съхранявате вафлите 
дълго при стайна температура.  
- Контролирайте количеството. 
Няма официална препоръчителна 
доза, но може би оптималното е 
2 - 4 вафли седмично.

Знаеш ли 
какво ядеш?
Българскиятпотребителполучизаконово
правотодакупувавредниифалшивихрани

какво се крие във вафлите
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преди немалко години световната здравна организа-
ция (сЗО) изготви план за премахване на трансмазнини-
те (хидрогенирани мазнини) от световния пазар на храни. 
според сЗО употребата на трансмазнини, характерни за 
готовите печива и преработените храни, води до над 500 
хил. смъртни случая всяка година. изкуствените тран-
смазнини са нездравословни. естествени трансмазнини се 
съдържат в месото и млечните продукти. трансмазнините 
или хидрогенираните мазнини се използват при производ-
ството на чипсове, снаксове и пакетирани тестени храни 
заради по-голямата им трайност и твърдост. според сЗО 
обаче те увеличават заболеваемостта от сърдечносъдови 
болести с 21% а смъртността от тях - с 28%. световната 
здравна организация препоръчва трансмазнините да не 
превишават 1% от дневния хранителен прием.

Колбасите, съдържащи в наиме-
нованието “Бургас”, са най-разпрос-
транените шпекови салами на паза-
ра. За да направи проучване какво 
съдържат, от сдружение “активни 
потребители” закупиха от търгов-
ските вериги 25 марки с това име от 
различни производители и направи-
ха изследване, което оповестиха в 
началото на годината.

Оказа се, че тези продукти 
нямат нищо общо с оригинала на 
някогашния производител “родо-
па-Бургас” - нито с рецептата, нито 
със стандарта за производство Бдс 
18-86. всъщност новите производи-
тели и не твърдят, че се придържат 
към Бдс и единствено използват из-
вестното име на продукта.

Оригиналната рецепта за този 
колбас е много проста: едросмляно 
(3 до 30мм късчета) свинско (60%) 
и говеждо (40%) месо, сол, натриев 
нитрит за консервант, подправки 
(основно черен пипер на зърна) и 
вода. съгласно Бдс се допуска и 
добавянето на твърда сланина, като 

се ограничава влагането на съеди-
нителна тъкан.

съвременните шпекови салами 
“Бургас” обаче са пълни с техно-
логични добавки, при което със-
тавките на продукта от 4 набъбват 
средно на 14, показа проучването. 
влагат се нишесте и фибри, захар, 
глюкоза, фруктоза, лактоза и вся-
какви полизахаридни добавки, оц-
ветители, животински субпродукти 
като кожи, хрущяли, вътрешности и 
съединителна тъкан, а също и про-
теинови извлеци, емулсии и хидро-
лизати - млечен, соев, животински, 
и разбира се, мононатриев глутамат, 
който обичайно се рекламира като 
подобрител на вкуса - признание, 
че продуктът не става. всички те са 
т.нар е-та, които повечето потреби-
тели възприемат негативно.

“Благодарение на “усъвършенст-
ваните” рецепти потребителите мо-
гат да консумират резултатите от 
прогреса на индустриалната химия 
- малтодекстрини, нишесте, проте-
инови изолати/хидролизати/екстра-

кти, растителни фибри, фуражни 
добавки от овес, остатъци от млеч-
ната индустрия, китайската чудо 
подправка глутамат и др.”, посочи-
ха авторите на проучването.

иронично те отбелязват за “ве-
гетарианска мода” при саламите - в 
тях може да се открият картофено 
нишесте, целина, растителни фибри, 
без глутен, соев протеин, соеви фи-
бри, пшенични фибри, овесени фи-
бри, синап, концентрат от червено 
цвекло, хидролизиран растителен 
протеин. а за да се задържа повече 
вода и да се печели от тегло - се до-
бавят карагенан, трансглупаминаза, 
гума арабика, гума ксантан.

иновации има дори във вида на 
месото - поне при 7 марки е доба-
вено пилешко, въпреки, че то оби-
чайно не се използва при трайните 
салами. при други се влагат субпро-
дукти като свински кожички или те-
хен хидролизат и механично отде-
лено месо. добавят се също свински 
сърца, свински колаген, животински 
и млечни протеини. 

епопеята с качеството на българското бяло са-
ламурено сирене продължава. сиренето се оказа 
най-проблемната хранителна стока, произвеждана 
в България и сагата продължава вече над 10 годи-
ни. За съжаление през годините качеството се вло-
шава и некоректни производители измислят нови и 
нови технологии за понижаване на себестойността 
на млечния продукт. тези иновации в отрицателния 
смисъл на термина, понижават хранителната стой-
ност на сиренето и представляват риск за здравето 
на потребителите.

От 2005 година насам “активни потребители” е 
извършила 5 собствени проучвания на качеството 
на саламуреното сирене. Без да се връщаме много 
назад напомняме, че мащабните проблеми стартира-
ха след 2010 г., когато много производители започ-
наха да влагат в сиренето хидрогенирани немлечни, 
основно растителни, най-често палмови мазнини. 
при тест от 2016 г. се оказа, че в 1/6 от марките на 
пазара, се открива недекларирана и неразрешена 
за добавяне немлечна мазнина. понастоящем тази 
практика за фалшифициране отшумя, но беше за-
местена от друга.

при теста от 2020 г. беше изследвано водното 
съдържание на евтини сирена с цени под 9 лева 
на килограм. резултатът беше стъписващ. при 26 
от 30 марки се установи водно съдържание от над 
60%, при норма от 54%, установена с Бдс. при 16 
марки водата надхвърляше 70%. проучването на 
“активни потребители” потвърди опасенията, че 
масово се използват нови технологии за фалшифи-
циране на млечния продукт. сиренето се оводнява 
чрез влагане на неразрешени влагозадържащи аг-
енти и ензими. в резултат млякото се подменя с 
микс от вода и химикали, ценовата себестойност се 
понижава, а прецаканите са хората консумиращи 
този боклук. в някои случаи е възможно по-висо-
кото водно съдържание да е резултат от съкраща-
ване периода на зреене, което също е лоша практи-
ка, и означава лошо качество. 

вследствие беше приета Наредба за специфич-
ните изисквания към млечните продукти (Обн. дв. 
бр.64 от 3 август 2021 г.). Наредбата е в сила от 4 
ноември 2021, а през май 2022 г. изтече и гратисни-
ят период, даден на производителите за привеждане 
към новите изисквания. За съжаление по силата на 
наредбата оводнените сирена все още могат да се 
предлагат на пазара, но когато водното съдържания 
надхвърля 60%, на етикета се изписва “саламурено 
сирене с повишено водно съдържание”.

Основаната цел на последното проучване бе да 
се определи водното съдържание в максимално ши-
рока извадка сирена предлагани на пазара. в Бъл-
гария има над 200 мандри, повечето произвеждат 
сирене, обикновено по няколко марки. и така - от 
тестваните 48 марки сирене при 35 се установява 
водно съдържание над 60%. изразено в проценти 
73% от сирената са оводнени, а 25% са свръховод-
нени. при евтините и по-рискови продукти делът 
достига до 85%. 

рекордьор е продукт, който съдържа 86,95% 
вода - това е невиждана стойност в българската и 
световната практика. все още на пазара се установя-
ва измамата с добавяне на немлечни мазнини. Нищо 
старо не е забравено. Очевидно е, че новото зако-
нодателство за млечните продукти масово и умиш-
лено се нарушава от производителите, а контрола 
от страна на агенцията по храните е неефективен, 
както впрочем винаги досега. 

Водата си е 
в сиренето напук 
на законите

В саламите „Бургас” 
подоБрителите 
са поВече от месото

опасните 
трансмазнини

КъдеможедагиотКриете:

l маргарини
l пържени картофи от заведения за бързо хранене
l Готови закуски, бутер тесто
l Чипс, солети, царевични пръчици
l Шоколад с растителни мазнини
l растителна сметана
l пуканки за микровълнова
l промишлено произведени тестени изделия
l вафли, бисквити и кроасани
l Зърнени закуски
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ДЕН НА СЪЕДИНЕНИЕТО (1885 г. между Кня-

жество България и 
Източна Румелия, офи-
циален празник). Съе-
динението е актът, с 
който автономната 
област Източна Руме-
лия се отцепва от Ос-
манската империя и се 
обединява с Княжество 
България, противно на 
решенията на Великите 
сили на Берлинския кон-
грес. До Съединението 
се стига след народни 
бунтове в Панагюрище, 
Чирпан, Пазарджик, Голямо Конаре и други южно-
български селища, координирани от Българския таен 
централен революционен комитет. В резултат на 
военен преврат, оглавен от майор Данаил Николаев, 
османският губернатор в Пловдив Гаврил Кръстевич 
е свален от власт и заменен от администрация, на-
значена от българския княз Александър I.

1864 г. - РОДЕН Е НИКОЛА ГАБРОВСКИ, БЪЛ-
ГАРСКИ ПУБЛИЦИСТ И ПОЛИТИК (УМИРА 1925 
г.). Един от учредителите на Бъл-
гарската социалдемократическа 
партия, народен представител в 
8-ото обикновено народно събрание. 
След разцеплението в БРСДП през 
1903 година Габровски е на страна-
та на широките социалисти. През 
1914 година скъсва контактите си с тях и влиза в 
БРСДП - тесни социалисти. На 11 юни 1925 година 
е убит в Търново по време на репресиите, последвали 
атентата в църквата “Света Неделя”. 

1904 г. - РОДЕН Е ЛЮБОМИР ПИПКОВ, БЪЛ-
ГАРСКИ КОМПОЗИТОР (УМИРА 1974 г.) Създава 
популярните химни “Шумете де-
бри и балкани”, “Химн на 9-и сеп-
тември” и “Химн на българските 
въстаници”. Пише и големи ком-
позиции като “Концерт за пиано 
и оркестър”, “Втора симфония”, 
“Оратория за нашето времеУ (на-
писана през 1959 г. върху Шест писма на поета Вла-
димир Башев). Бил е председател на организацион-
ния комитет на “Мартенски музикални дни” (Русе) 
и българската секция на Международната асоциа-
ция по музикално възпитание.

1974 г. - ОТКРИТА Е НОВАТА ЦЕНТРАЛНА ГАРА 
В СОФИЯ. Тя е основната пътническа железопътна 
гара в София и най-голямата железопътна гара в Бъл-
гария. Средно по 10 910 пътници ползват 166 влака (84 
пристигащи и 82 заминаващи) всеки ден. Железопът-
ната гара има 30 каси и 5 електронни информационни 
табла. На 3 април 2014 г. започна цялостен ремонт на 
гарата, който приключи в началото на 2016.

2021 г. - УМИРА ЖАН ПОЛ БЕЛМОНДО, ФРЕН-
СКИ АКТЬОР (РОДЕН 1933 г.). До 
средата на 80-те образите на герои-
те на Белмондо са главно смели аван-
тюристи или цинични герои. Филми-
те му са изпълнени с опасни каскади, 
които за разлика от много свои коле-
ги той почти винаги изпълнява сам. Сериозните му роли 
се отличават с драматична дълбочина, а комедийните 
му са оцветени с автоирония и фин хумор. Белмондо е 
играл в над 80 филма и има над 40 роли в театъра в бо-
гатата си филмова и театрална кариера.

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

АНАТолИйсТАНКУлов

Задетскиятруд
  �

Деси ВЕЛЕВА

интересът на ученици 
към работа през ваканци-
ите расте, все повече са 
издадените разрешения 
от инспекцията по труда 
за наемане на работа на 
непълнолетни. тенден-
цията на засилване на 
желанието на децата към 

труд не е от тази година, 
нито от миналата. и из-
общо не е повод за гор-
дост. тя е резултат от два 
нелицеприятни факта. От 
една страна, някои под-
растващи изпитват сил-
на нужда от средства, не 
просто защото искат да 
си купят скъпи маратон-
ки или да се поглезят с 
излишни придобивки, а 
тъй като семействата им 
не се справят с ежеднев-
ните си разходи. в тези 
фамилии детският труд 
е необходимост, а не лят-
но забавление на търсещ 
самостоятелност тийней-
джър. така че място за 
хвалби в случая няма. 

От друга страна, стре-
межът за работа на мла-

дите хора под 18 години, 
показва простия и ясен за 
тях извод, че полза от об-
разование няма и колко-
то по-бързо се махнеш от 
училището, толкова по-
добре ще ти бъде. младе-
жите са все по-практично 
настроени в светогледа 
си и от ранна възраст са 
установили, че тези, кои-
то не учат, често се спра-
вят финансово по-лесно 
в живота. Затова заплата 
на млади години блазни 
децата повече, отколкото 
да трупат знания, умения 
в училище, да полагат 
усилия да учат, да напря-
гат главите си, а не ръце-
те си. 

мястото на учени-
ците е в училище, над 

книгите, дори пред ком-
пютъра, когато чрез него 
получават нови знания. 
те не трябва да присъст-
ват на нискоквалифи-
цирания трудов пазар, 
който сега ги привлича с 
минималната си заплата. 
Защото днес тя ще им до-
несе хубави джобни, но 
утре няма да издържа тях 
и семействата им. децата 
ясно трябва да разберат, 
че приоритет до пълно-
летието им е образовани-
ето. ролята на родители 
им е да ги пращат в клас-
ната стая редовно и моти-
вирани, а не на трудовия 
пазар, за да видят уж как-
во е отговорност и самос-
тоятелност. тези неща се 
учат първо вкъщи. 

Балансътотсочи
  �

Юри МИХАЛКОВ

по всичко личи, че 
срещата путин-ердоган 
ще бъде по-малко резул-
татна на международно, 
отколкото на двустранно 
вино. путин повтори кога 
русия би се върнала в зър-
нената сделка, а ердоган е 
готов да посредничи пред 
Запада да приеме руската 
позиция. в този смисъл 
като резултатност може 
да се приеме сходство-

то в позициите на двете 
страни и отстояването на 
интересите им. 

За путин този интерес 
е да се разчисти пътя за 
руския износ на зърно и 
торове, както и включва-
нето на турция в плана и 
за безвъзмездната помощ 
за 6 африкански държа-
ви, което носи на Кремъл 
геополитически активи в 
Глобалния Юг. За ердо-
ган стремежът е да нате-
жи международната роля 
на страната му, която се 
стреми към суверенна 
външна политика. 

Но въпросната резул-
татност стига дотук. дори 
ердоган да представи 
точно руската позиция, 
Западът трудно би я при-
ел най-вече по геополи-
тически причини - това 
означава да “предаде” 

Украйна и да отслаби хи-
бридна война срещу пу-
тин. провалът на украин-
ското контранастъпление 
може да се използва като 
довод срещу отстъпка 
пред русия. Както отбе-
лязват някои наблюдате-
ли, в този случай ердоган 
ще разбере, че глобалните 
му амбиции не са неогра-
ничени. 

все пак нещата не са 
безнадеждни. в плана за 
6-те страни е включен мю-
сюлмански Катар, който 
ще отговаря за финанси-
рането на проекта. Оче-
видно заслуга за това е из-
цяло на ердоган. Западът 
ще се намръщи, защото се 
увеличат страните срещу 
политиката му, а и не се 
знае дали така не се отваря 
врата за включването в бъ-
деще и на други мюсюл-

мански държави изобщо 
срещу санкционната му 
политика към русия.

пестеливият ердо-
ган нарече путин “скъп 
приятел” и това само по 
себе си илюстрира дву-
странната резултатност 
от срещата. явно путин 
е счел за благоразумно да 
прости своеволието му с 
пускането на пленените 
бойци от “азов” и двама-
та почти “се прегърнаха” 
по най-важните въпро-
си - хъбът за руски газ в 
турция, разплащанията в 
национални валути, скок 
на стокооборота, ядрената 
енергетика. Но резултат-
ността в двустранни план 
има и външни измерения. 
русия показва, че не е в из-
олация, а турция - че не е 
“на повикване” на НатО 
и Запада.
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разпокъсването на българ-
ските земи, наложено от Бер-
линския договор 1878 г., съз-
дава препятствия за тяхното 
политическо и икономическо 
развитие. Поради това борбата 
за пълно национално освобож-
дение и обединение става осно-
вен стремеж на българския на-
род. тя започва от първите дни 
след Освобождението през 1878 
и се разгръща наред с усилията 
за изграждане и утвърждаване 
на Княжество България и защи-
та на българския характер на 
източна румелия. Общонаро-
ден идеал е пълно национално 
обединение, като се съединят 
северна и Южна България и се 
освободят и присъединят ма-
кедония и Одринско, които по 
Берлинския договор остават 
под османска власт.

Първият опит за съедине-
ние е направен през 1880 г. във 
връзка с изостряне на гранични 
спорове между турция, Гърция 
и Черна Гора.

През май 1880 г. в сливен 
е основан Централен народен 
комитет (К. величков, ив. ст. 
Генов, Г. тилен, Г. странски 
и Г. Хаканов) с цел организи-
ране борбата за обединение на 
България. По инициатива на 
княз александър I в Лондон е 
изпратен ст. Панаретов с ми-
сия да провери отношението 
на английското правителство 
към замисляното съединение 
на северна и Южна България. 
великите сили, включително и 
русия, заемат отрицателна по-
зиция по този въпрос. Против 
съединение, несъгласувано с 
русия, се обявява и либерал-
ното правителство на драган 
Цанков. 

През следващите години 
подготовката за съединение се 
извършва чрез установяване на 
тесни връзки между княжество-
то и автономната област и на-

ционална консолидация на бъл-
гарското население в източна 
румелия. 

в края на 1884 и началото 
на 1885 г. обществеността в 
княжеството и в източна ру-
мелия се раздвижва във връз-
ка със засилването на терора 
над християнското население в 
европейска турция. По иници-
атива на Захари стоянов през 
февруари 1885 г. в Пловдив е 
организиран Български таен ре-
волюционен централен комитет 
(БтрЦК).

На 25 юли в дермендере 
(дн. с. Първенец, Пловдивско) 
е свикано събрание на БтрЦК, 
на което е избран нов ЦК. Без 
да се отказва от подготовка-
та на масова народна акция, 
ръководителите на комитета 
обръщат внимание главно на 
спечелването на войските в из-
точна румелия.

според плана, утвърден на 
заседание на БтрЦК на 23 ав-
густ 1885 г., главен удар трябва 
да се нанесе в Пловдив срещу 
конака и представителните уч-
реждения, местните отряди да 
завземат Пазарджик и другите 
по-големи селища в областта. 
През втората половина на ав-
густ в много селища започват 
вълнения и демонстрации, като 
най-масови са в с. Голямо Ко-
наре (дн. съединение), където 
действа Пр. тошков (Чардафон 
велики). На 2 септември в Па-
нагюрище спонтанно е прове-
дена протестна демонстрация, 
която служи като сигнал за 
масови демонстрации в редица 
селища на областта. в следва-
щите дни масови протести се 
провеждат дори в селища, в ко-
ито няма местни комитети на 
БтрЦК. 

На 6 септември рано су-
тринта, войските разположе-
ни в околностите на Пловдив, 
начело с майор д. Николаев 

и четата на Чардафон велики 
влизат в Пловдив, обкръжават 
конака и арестуват Г. Кръсте-
вич. румелийското правител-
ство е свалено. Провъзгласява 
се съединението на северна и 
Южна България. то се посреща 
с ентусиазъм от българския на-
род. 

след акта на 6 септември 
България изпада в трудно меж-
дународно положение. Осман-
ската империя съсредоточава 
войски към българската грани-
ца. сръбския крал миланович 
дава заповед за мобилизиране 
на сръбската армия. На 24 ок-
томври е свикана конференция 
на представители на великите 
сили в Цариград за уреждане на 
източнорумелийския въпрос.

Под предлог, че се наруша-
ва равновесието на Балканите 
сръбския крал, подкрепян от 
австро-Унгария, на 2 ноември 
1885 г. заповядва на сръбските 
войски да нападнат България. 
в защита на съединението се 
разгаря масово патриотично 
народно движение. Победата на 
българите във войната довежда 
до закрепване на съединение-
то. 

след продължителна ди-
пломатическа борба на Цари-
градската посланическа конфе-
ренция 1885-86 съединението 
получава международно при-
знание с подписването на Бъл-
гаро-турската спогодба 1886.

Обединяването на северна 
и Южна България има решава-
що значение за по-нататъшното 
развитие на страната. създава 
се по-голяма териториална и 
стопанска общност и се дава 
тласък на капиталистическото 
развитие на страната. България 
се превръща в сериозен фактор 
на Балканите.

Енциклопедия 
“България”

Трудният път на Съединението 
ОбединяванетонаСевернаиЮжнаБългарияима
решаващозначениезапо-нататъшноторазвитиенастраната

Когато България се обединява, обществото ни е 
било много по-сплотено, отколкото сега. 

в момента има “шушумишко” обединение. Ние 
продължаваме да се разединяваме, защото сме ком-
плексари и чакаме все някой друг да ни свърши рабо-
тата. Когато постигнем нещо положително, сами сме 
го извоювали, а когато загубим - все някой друг ни е 
виновен.

ако съединението трябваше да се случи в наши 
дни, то това би било невъзможно, не само поради лип-
са на политически ресурс, но и политиката на вели-
ките сили е такава, че не би допуснала обединение на 
Балканите.

ако не запазим от кръвта на политическите ни ве-
ликани, то ние няма да имаме правото да празнуваме. 
Когато говорим за българофобия, трябва да знаем, че 
българи мразят българи. Заветът на септември 1885 г. 
е, ако не да се обичаме, то да се мразим по-малко.

съединението на България е период на необичай-
но за българите единомислие и единство, поведение 
на масата на дипломацията, на бойното поле, с което 
показахме, че отказваме да приемем предписанията на 
европейските договори и изкуственото разделение на 
две български държави. ако има една поука от съеди-
нението, това е, че когато сме значими със собствената 
си решителност, и най-неблагоприятните отношения и 
решения за нашата съдба могат да бъдат преодолени. 
Но за жалост негативизмите от това минало преобла-
дават и враждебността на балканските държави, макар 
и днес да е прикривана с договори и посещения, ръкос-
тискания и усмивки, все още съществува. 

Пред “България он еър” и БНР

Великите сили днес 
не биха го допуснали

  �
Проф. Андрей ПАнтев
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Емил Йотовски

Свиквайте с мисълта, че сме второ 
качество хора. Оборотна биомаса. нещо 
като скакалци, които живеят, за да бъдат 
протеин. ние търсим някаква гордост в 
това да се наричаме народ. Усещането за 
гордост обаче не се усеща.

Осен нас на тази територия има и друг 
вид хора. новохора. може да ги нарича-
ме управленска аристокрация. те прите-
жават управлението и по тази причина си 
въобразяват, че притежават и нас. и до-
някъде са прави, защото многократно ни 
беше доказвано, че каквото и да правим, 
управленската аристокрация винаги е във 
властта и някак така се завъртат нещата, 
че винаги е против населението. Дори и 
населението да не участва в избори, това 
по никакъв начин не променя играта.

Управленската аристокрация не при-
тежава устоите на властта. на нея властта 
й е дадена. тя не се е борила със сърцето 
и кръвта си за правото да казва какво да 
става. Борила се е с подлост и предлагане 
на задниците си. От там идва разликата в 

аромата. 
Управленската аристокрация не мири-

ше на чест, а на гнило. властта, разбира се, 
й е дадена в замяна на това да изпълнява 
наднационални задачи. не постоянно и не 
за всичко. Само тогава, когато се налага. 
това няма как да не се вижда и съответно 
да не дразни хората. но на кой му пука за 
някакъв и без това изчезващ народ?

поради постоянната си зависимост от 
субекта, който е подарил властта на уп-
равленската аристокрация, тя е невроти-
зирана. не е в състояние пълноценно да 

се радва на придобитите блага, защото е в 
постоянен страх да не им бъдат отнети. 

Страхът да не стъпи накриво доми-
нира и убива удоволствието от охолния 
живот. За да се затвърди неврозата от вре-
ме на време някой политаристократ бива 
ликвидиран публично. народът приема 
жертвоприношението като възмездие. 
Радва се, че това е акт на справедливост. 
въобразява си, че още е фактор и само 
защото притежава лична карта е в състоя-
ние да продължава да решава съдбата си.

Заради постоянното напрежение, в 

което живее управленската аристокрация 
прекалява с пренебрежителното си отно-
шението към плебса. Забравя, че играе 
игра, в която аристократите се наричат 
слуги на народа. Заради постоянния на-
тиск, нервите на новоаристократите са 
опънати до краен предел. Дори при мал-
ки кризи те започват да се държат като 
кварталния побойник, който бие кучето 
си, защото жена му е поискала по-голяма 
издръжка. иди обяснявай на кучето, защо 
му се случва всичко това.

но да се върнем на децата, че там най-
боли. Чухте какво се случи в “пирогов” 
преди дни. какъв по-силен аргумент ис-
кате от това, че децата им са по-важни от 
децата ни? какво повече очаквате да се 
случи? не, че няма какво. и най-важното 
- какво очаквате да се промени?

Ще последват изказвания и репор-
тажи. Леки порицания и неадекватни 
обяснения. накрая всичко ще завърши 
с глупаво извинение и дотам. Стойте и 
гледайте. и помнете, че управленската 
аристокрация очаква да предаде властта 
на децата Си по династичен принцип. все 
пак е аристокрация. правила го е и пак ще 
го прави. Работата отдавна е разделена на 
наши и ваши. Управленската аристокра-
цията получава правото си на управление 
директно от бог и управлява от негово 
име. всички знаем кой е бог.

въпросът е дали бог вижда и допуска 
децата им да са по-важни от децата ни. 
Явно няма нищо против.

Факти бг

Децата ИМ са 
по-важни от децата НИ
Накоймупуказанякакъвибезтоваизчезващнарод?

вчерашното участие на дирек-
тора на болница “пирогов” пред 
Бтв д-р валентин Димитров, в 
което той обясни с подробности 
какво се е случило във връзка с 
нашумелия инцидент със съвет-
ника на министъра на отбраната 
тодор тагарев - мустафа емин, 
отприщи гняв и възмущение сре-
щу водещите на сутрешния блок 
и подкрепа за медиците. валят и 
призиви за оставка на емин и та-
гарев. ето някои от мненията: 

ВалерияВелеВа,
глаВенредактор
на„епицентър”:

Респект към директора на 
“пирогов” д-р валентин Дими-
тров след днешното му интер-
вю по Би ти ви. Д-р Димитров 
представи данните от проверка-
та за поведението на съветника 
на министър тагарев мустафа 
емин в болницата.

“на 28 август в “пирогов” 
на регистратурата се регистрира 
мустафа емин като придружи-
тел на пациент. Детето му е пад-
нало от 60-сантиметрова маса, 
като в болницата е преминало 
през рентген и всички процеду-
ри. Установява се, че трябва да 
отиде в шокова зала, за да бъде 
зашито. преди него има 3 деца, 

а по спешност в същия момент 
влиза дете, което е с хемораги-
чен шок, губи кръв и животът 
му е на косъм. приемат го по 
спешност, за да му спасят живо-
та - борят се за него час и 20 ми-
нути. през това време мустафа 
емин и две деца си играят и се 
забавляват във фоайето на бол-
ницата”, разказва д-р Димитров. 

и продължи: “Господинът и 
съпругата му стоят и чакат, виж-
да се на камерите, че започват да 
се изнервят и да звънят на меди-
ците в залата по звънеца. някол-
ко пъти се налага спиране на ра-
бота, за да се обясни на мустафа 
емин, че има дете по спешност. 
Също толкова агресивно, колко-
то физическо нападение, е някой 
да застане пред теб, да спомене 
здравния министър и да запла-
ши, че ще бъдеш уволнен. Шес-
тима медици, с подписи и имена, 
дават тези показания. поискал е 
имената им, за да ги “предаде на 
здравния министър”. 

нямам други думи, освен да 
кажа - позор за мустафа емин! 
поведението му освен че е на 
самозабравил се властник, но е 
и антихуманно. нечовешко. От-
вратително!

позор и за министър тага-
рев, който неглижира случая.

единственият изход от тази 
скандална ситуация е оставка и 

на двамата!
и поклон пред лекарите!

петърВолгин,Бнр:
Днешното интервю по Би ти 

ви с шефа на “пирогов” е поред-
ното доказателство, че тази те-
левизия няма нищо общо с нор-
малното представяне на фактите. 
водещите на Би ти ви явно са в 
люта надпревара с тези на нова 
тв кой да се държи по-сервил-
но, по-угоднически, по-безгръб-
начно към управляващите. това 
дори не е липса на професиона-
лизъм. това е подмазвачество от 
най-неприятен характер. нова и 
Би ти ви са пример за тоталния 
крах на журналистиката като 
четвърта власт. никаква власт не 
е тази телевизионна журналис-
тика. такава “журналистика” е 
парцал, с който биват забърсвани 
срамотиите на управляващите.

на фона на това “журналис-
тическо” слагачество специално 
трябва да бъде поздравен д-р 
валентин Димитров, който за-
става зад колегите си в “пиро-
гов”, когато политици и фенове 
на управляващите ги заливат със 
словесна помия.

Дано в България има пове-
че хора като д-р Димитров и 
по-малко “журналистика”, като 
тази в Би ти ви и нова.

герганапирозоВа:
изгледах интервюто с дирек-

тора на “пирогов” по Би ти ви и 
за мен става ясно, че тази теле-
визия е загубила етическите си 
норми за журналистика. някога 
имаше етичен кодекс на журна-
листите - за него вече никой не 
споменава, защото обслужва-
щата журналистика отдавна го 
напусна. но тази констатация е 
ясна за 80% от населението и не 
е нищо ново. какво ме измъчва 
вече цяла седмица по случая:

как нито един от управля-
ващите и оказващи безпреце-
дентен натиск върху медици-
те и институцията “пирогов” 
- болницата, която ежедневно 
спасява стотици животи, не по-
пита: как е детето, което е било 
в шокова зала и час и 20 минути 
е било на ръба на смъртта? ни-
кой от оплюващите “пирогов” 
не си постави моралния въпрос 
- редно ли е управляващ да зло-
употребява с власт и четири 
пъти да пречи на спасяването 
на това дете, като единият път 
това е протекло СеДем ми-
нути. Обръщам внимание - в 
този момент се спасява детски 
живот. между другото детето е 
още в реанимация. не чух нито 
тагарев, нито електората му, 
нито мустафа емин да отде-

лят секунда внимание към това 
дете, което е умирало на метри 
от бащата, докато неговото дете 
с некървяща раничка е търчало 
из коридорите на “пирогов”. 

не само тези окупатори на 
морала не попитаха даже от кур-
тоазия как е това дете, не само 
не се извиняват, че са пречили 
на спасяването на детски живот, 
но и продължават да унижават и 
притискат с всички средства на 
властта (едно от тях е подопеч-
ните им медии) именно медици-
те, които са спасявали това дете. 

ВладислаВнакоВ:
какво става, бе?! вместо 

вече да бяха уволнили активи-
ста на “Да, България”, Би ти ви  
разпитва шефа на “пирогов” д-р 
валентин Димитров, все едно 
е на трибунал, а цънцарова се 
прави на независима журналист-
ка и уж разплита активно меро-
приятие!

 Лекарите и сестрите са по-
твърдили, че са били заплашвани 
с уволнение, прекъсвани са дока-
то са спасявали живота на друго 
дете, а от Би ти ви унижават 
шефа на болницата и го притис-
кат да се обяснява каквo публи-
кува във Фейсбук и защо новина-
та се появила в руски медии! 

потрес! потрес! Дъно!

Оставка за Емин и Тагарев, позор за лакейската журналистика
Мрежата:

Мустафа Емин от ДБ, съветник на военния министър тодор тагарев, 
взриви цяла България  с изцепката си в “Пирогов”
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сряда
6 септември

накратко

19-ото издание на световния фести-

вал на анимационния филм започва на 
6 септември във варна. в програмата 
са селектирани най-добрите заглавия в 
жанра от последната една година, съ-

общават домакините от Фестивалния и 
конгресен център.

Отделните панели на форума са къ-

сометражна, пълнометражна, студент-

ска, еротична и хорър анимация, както 
и филми за деца. еротичната анимация 
ще бъде представена на 8 септември 
от 22 ч. в галерия “Графит” с водеща 
актрисата Христина джурова и учас-

тници Polina, Чавдар Гочев и Цветан 
момчилов, а филмите на ужасите са на 
следващия ден от същия час във ФкЦ. 

На церемонията по откриването зри-

телите ще могат да проследят първата 
конкурсна програма с късометражни 
филми, сред които има продукции от 
израел, унгария, китай, Белгия, пор-

тугалия, Нидерландия и иран. 
Фестивалът е богат на съпътстващи 

събития. в първия ден ще се открият 

две изложби във фоайетата на ФкЦ. 
едната е посветена на 100-годишнина-

та на португалската анимация и показ-

ва оригинали на рисунки на някои от 
най-добрите режисьори. другата пред-

ставя работата на студенти от програ-

ма “анимационно кино” към НБу с 
преподавател д-р пенчо кунчев. вто-

ра година със свои рисунки участват и 
студенти от Чешката република. 

майсторски клас в рамките на фо-

рума ще проведе алис сае, която ще 
сподели своя опит в създаването на 
музикални видеоклипове и ще очертае 
границите между практиката на дизай-

на и движещите се изображения.
лекция ще изнесе Жорж сифианос, 

преподавател по анимация в париж, 
както и в университети в индия, корея, 
япония и китай. той ще говори за пост-

модернизма и ще анализира как изкуст-

веният интелект допринася за него.
предвидени са представителни про-

жекции на творби на членовете на жури-

то на 19-ия анимационен фестивал рай-

мунд круме от Германия, роберт сова 
от полша и испанеца Ноел палацо, кой-

то ще има майсторски клас на форума. 
анимационният фестивал ще 

предложи панорама в памет на явор 
калъчев и на пенчо Богданов, от чи-

ето рождение се навършват 100 го-

дини. Форумът ще бъде закрит на  
10 септември с награждаване на най-
добрите заглавия.

седем български града 
ще се докоснат до японската 
култура чрез различни съби-

тия в рамките на ежегодното 
издание на дни на японската 
култура в България. това са 
софия, варна, ловеч, Бургас, 
русе, велико търново и стара 
Загора, а организатори са от-

ново посолството на япония 
и клуб “приятели на япония 
в България - Нихон томоно 
кай”, научи дума от вик-

тория викторова, управител 
пиар агенция “Press Start”.

34-тото издание на есенна-

та програма на дните започва 
с традиционния софия еки-

ден маратон - за девети поре-

ден път, на 6 септември. три 
дни по-късно ученици от 105 
су “атанас далчев” - район 
“изгрев” в столицата, ще се 
запознаят с японската кухня 
чрез демонстрация от шеф пе-

тър михалчев и шеф Нозоми 
Фурутани. същия ден - 9 сеп-

тември, дните на японската 
култура се пренасят към море-

то с изложбата на калиграфия, 
хайга и сумие “Написано с 
цветя, нарисувано с думи” във 
варна (до 22 септември).

в софия от 14 до 29 сеп-

тември ще бъде показана дру-

га пленителна изложба - на 
икебана, съчетана с пърфор-

манс “есенно равноденствие”. 
На 15 септември в Оу “тодор 
кирков” в ловеч ще има пред-

ставяне на японската култура 
и традиции с демонстрация 
на игрите кендама, фукува-

раи и ками-шибаи. в двора на 
училището ще бъдат засадени 
японски вишни сакура.

програмата продължава с 
кири-е изложбата “традиции 
и бъдеще” в софия от 19 до 30 
септември и в стара Загора от 
10 до 26 октомври. За поредна 
година панорама на японско-

то кино ще гледат в Бургас от 
18 до 21 септември, в софия 
(12-15 октомври), в русе (7 и 8 
ноември) и във велико търно-

во (23 и 24 ноември).
концерт в чест на деня на 

независимостта на България 
ще се състои на 20 септември 
с участието на световноиз-
вестния японски пианист Хая-

то сумино. На 26 септември е 
събитието “силата на знание-

то: 135 години от основаване-

то на су “свети климент Ох-

ридски” - европейски ден на 
езиците и ден на отворените 
врати в катедра японистика”.

Новата книга на клери костова “извинете! аз съм англича-

нин!” ще представи издателство “Гея-либрис” на 6 септември от 
17 ч. в литературния кът на алея на книгата в софия.

клери костова е журналистка, преводачка, учителка и даже 
- о, ужас! - научна работничка в областта на медиите. попаднала 
кой знае как - шът, да не чуе съпругът й - във великобритания 
преди повече от 30 години, тя най-накрая се реши да издаде кни-

гата си за англичаните и техните странности. с хумор, ирония и 
сарказъм тя описва своите наблюдения. Обаче някои английски 
приятели бяха доста притеснени. тези обикновено мирни и тихи 
хора организираха протести. Наредиха се на опашка (чисто по 
английски ) и издигнаха лозунги като: “върви си у дома” и “Ние 
пием не само чай”.

те не бяха съгласни с това, че англичаните имали лоши зъби, 
пиели само чай, играели само крикет. и никога не се усмихвали. 
появиха се отговори в туитър като: “аз имам хубави зъби. Не 
обичам крикет. пия само кафе и през цялото време се усмихвам.”

и затова тези интересни факти бяха съкратени и сега, уви, 
нямате никакъв шанс да ги прочетете.

а авторката за малко да се върне в България. Но все пак ос-

тана с надеждата, че от книгата ще има повече полза, отколкото 
вреда. както и да е, не я приемайте много сериозно. и смеейки 
се, ще научите нещо повече за английския начин на живот, по-

сочват издателите.

Започва фестивалът 
„Драмеди във Варна” 

Фестивалът “Драмеди във Ва-
рна” ще се състои между 6 и 9 сеп-
тември безплатно за участниците. 
Могат да се включат както младе-
жи, така и професионални артисти, 
педагози, психолози. Интензивни це-
лодневни театрално-танцово-музи-
кални уъркшопи на различна тема-
тика ще се състоят в рамките на 
3 дни, с общо над 50 участници - 30 
младежи от 14 до 19 г. от Варна, 12 
обучени младежи от “Драмеди Про 
София”, 6 преподаватели от екипа 
на “Драмеди София” и между 4 и 10 
артисти, психолози и педагози от 
Варна. Театър “Драмеди” гостува и 
с два авторски playback театрални 
спектакъла: “Избери радостта!” и 
“Драматургът Живот”. Ще бъде 
поставено началото на “Академия 
и Театър Драмеди - Варна” и след 
провеждане на обучението екипите 
от Варна и София ще продължат 
да работят с младежите. През 
юни 2024 г. ще се представи теа-
трален спектакъл с участници от 
Варна, който ще привлече техните 
семейства, съученици, приятели и 
съграждани.  Водещи са Цвета Ба-
лийска и Цветина Матова, асистен-
ти - Пламен Петков, Стефка Дими-
трова, Александра Рогова.

Инди рок сензацията 
„Reaven” свири за първи 
път в България

Популярната френска банда 
“Reaven” за първи път ще изнесе 
концерти в България като част от 
балканското им турне. На 7 сеп-
тември те ще свирят в “Майму-
нарника” в София, на 8-и са на Арт 
лятна сцена във Велико Търново, 
на 10-и е изявата им на Green Rock 
Fest Ruse 2023, а на 13 септември 
ще ги гледат в Rover Bar в Солун. 
“Reaven” са четири силни лично-
сти, момчета, които се срещат по 
пътя, за да ни отведат в поп/рок 
вселена, оцветена с провокативна 
електро нотка. Представени като 
“инди рок сензация” от европейска-
та преса, новият албум на “Reaven” 
- “For Tomorrow”, е квалифициран 
като “петзвездно произведение”. 
Групата поднови концертите си с 
турнето-промоция на новия албум в 
Европа, в САЩ, Япония и по света, 
научи ДУМА от Бистра Иванова, 
Multi Kulti Collective.

СнимкаФкЦ-Варна

Световният фестивал
на анимационния филм
с 19-о издание
най-добритезаглавиявжанраотпоследнатаеднагодина
щеможедавидипубликатавморскатастолица

За англичаните 
и техните странности 
разказва Клери Костова 
в новата си книга

Дни на японската 
култура - вече в седем 
български града
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хороскоп

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

Началникът на
царскатастражаро
мил пострадал, за
щото дал разумен
съветнаимператора

Император Траян
(98-117 г.) тръгнал с
войскатасинаИзток
да усмирява някои
непокорни племена.
Донесеномубило,че
въввойскатамуимало
11 хиляди християни.
Разгневен, импера-
торът езичник запо-
вядалдагилишатот
военнозваниеидаги
изпратят на заточе-
ниеварменскияград
Митилин. При него
се явил началникът
на царската стража
Ромил, който изтък-
нал неразумността
на тази заповед. Той

казал, че със зато-
чаването на толкова
много войници ще се
намали значително
силата на войската.
Открито и безстраш-
но му изповядал, че
е християнин и че е
готов да положи жи-
вотасизаХристовото
име.

Разярен, импера-
торът заповядал да
подложат Ромил на
мъчения.Никаквииз-
тезаниянеотклонили
вдъхновенияизповед-
ник от Христа Госпо-
да.Траяннаредилда
гообезглавят.Всички
войници християни,
вернидругаринаРо-
мил, били изпратени
на заточение. И там
всички загинали: 10
хиляди били разпъ-

нати на кръстове.
Останалитепочинали
отразличнидругимъ-
чения.

Вколосабилпо
строен храм в чест
на архистратиг Ми
хаил

Колоса е древен
град в югозападната
частнаФригия,близо
до Лаодикия и Йера-
пол(днешнаТурция).
В него в най-ранните
християнскигодиние
звучала проповедта
на светите Благове-
стници Йоан Бого-
слов,ФилипиВарто-
ломей, а през 60-те
години св. апостол
Павеленаписаледно
отпосланиятаси-до
Колосяните. Светите

апостоли Филимон,
Архип и Апфия, ко-
ито били обърнати
в християнството от
СветиАпостолПавел,
пострадализаХриста
отгърцитеезичницив
градКолосаповреме
нацаруванетонаим-
ператор Нерон. По-
слеградътбилразру-

шенотземетресение.
ДнесКолосаемалко
населено място. В
дневни времена там
е бил построен храм
на Св. Архистратиг
Михаил,построеннад
целебенизворвзнак
на благодарност за
изцеление при него-
вотоходатайство.

дНес четВъртък петък събота
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ПРОМеНЛИВО

Трябва да бъдете по-отзив-
чиви и да направите ком-
промис с независимостта 
си, ако се наложи. 

Денят е благоприятен 
за занимания с музика, 
танци, изкуство, меди-
тации.

В работата си се справя-
те изключително добре, 
без да полагате свръх-
усилия.

Може да получите пода-
рък от съдбата, който да 
ви изненада приятно. Всич-
ко ще е за ваше добро.

Има вероятност да се 
наложи да предприемете 
делови пътувания, които 
ще бъдат успешни.

Отделете повече време, 
за да обогатите позна-
нията си. Вечерта ви  
очакват приятни емоции.

Ще разрешите пробле-
ми, които ви терзаят от 
доста време. В работа-
та се справяте отлично.

Въоръжете се с голямо 
търпение и не се впус-
кайте в необмислени на-
чинания.

Посветете деня на се-
мейството си. Бъдете 
внимателни и отзивчиви 
с близките ви хора.

Настроени сте твърде 
критично и мнението на 
всеки “авторитет” е в 
със тояние да ви раздразни.

Срещи и контакти с при-
ятели - под този знак ще 
премине днешният ваш 
ден.

Ако трябва да вземете 
важно решение, довере-
те се изцяло на интуици-
ята си.

овеН

праВослаВеНкалеНдар

05.55 "Търси се нова майка" -
детскитвфилм

06.55 Денятзапочва -сутрешен
блоксХристинаХристова
иСимеонИванов

09.20 "Гореначерешата"-игра-
ленфилм

10.40 "Рицар без броня" - игра-
ленфилм

12.00 Посветаиунас
12.30 Международен фолклорен

фестивал "Фолклорен из-
вор2023"

13.30 "честна мускетарска" -
детскииграленфилм

15.10 ОлтаритенаБългария
15.30 "С благодатната сила на

песента"-концертнаВасил
Василев-Базилио,сучасти-
ето на Ансамбъл "чинари",
Трио"Булгарина",ДесиХа-
джийска,ИвоДонков,Цве-
томирХристовидр.

17.00 "200"-документаленфилм/
България,2023г./,режисьор
Костадин Филипов, 200 го-
диниотсъздаванетонанай-
старото училище в Княже-
ствоБългария-ОУ"Христо
Ботев",гр.Велинград"

17.30 "Съдията:1884-юлий,ав-
густ"-играленфилм

19.00 "часът на нашето Съеди-
нение"-док.филм

20.00 Посветаиунас
20.30 Тържественазаря-провер-

капоповод138годиниот
Съединението-прякопре-
даванеотплощад"Съеди-
нение"вПловдив

21.20 Вторинационаленконкурс
за нова българска песен
"Мелодията на водата"
2023-гр.Хисаря

22.50 "Зад кадър" - игрален
филм

00.35 История.bg/п/
01.35 СБНТзавинаги/п/
02.35 Отблизо/п/
03.35 Джинс/п/
04.05 Българияоткрайдокрай-

12/п/

05.15 "Малката стъпка" - анима-
ция,комедия,семеен

07.00"Тазисутрин"-информаци-
онно предаване с водещ
Златимир Йочев и Мария
Цънцарова

09.30"Предиобед"-токшоусво-
дещиДесиславаСтоянова
иПетърДочев

12.00 bTV Новините - обедна
емисия

12.30"Бургасиморето"-концерт
(2023г.)

14.10"Комицитеиприятели"-ко-
медийношоу

14.45 "Стани богат" - телевизи-
оннаиграсводещМихаил
Билалов/п./

15.50"Прекиятпъткъмщастието"
-фентъзи,комедия

18.00 "Стани богат" - телевизи-
оннаиграсводещМихаил
Билалов

19.00 bTV Новините - централна
емисия

20.00 "Неразказано в историята:
"УлицитенаСофия"-доку-
менталенфилм(2021г.)

21.00"Фермата:Нишкатанажи-
вота"-риалити,с.9

23.00bTVНовините-къснаеми-
сия

23.30 "Сомердал" - сериал, с.2,
еп.5

00.30"Столичанивповече" -се-
риал,с.8,еп.7

01.30"Домашенарест" -сериал,
с.4,еп.9

02.10bTVНовините/п./
02.40"Предиобед"-токшоусво-

дещиДесиславаСтоянова
иПетърДочев/п./

04.30 "Загадки за начинаещи:
Убийственсинхрон" -мис-
търи,криминален

06.00 “Здравей, България” - су-
трешенблок

09.30 “На кафе” - предаване на
NOVA

12.00НовинитенаNOVA
12.30“Професияшаферка”-суч.

на Тори Андерсън, Шон
Поуг,еваТаваресидр.

14.15 “Имениетоналюбовта” - с
уч. на Ашлин Йени, Рос
Иргол,МадисънБойдидр.


16.00НовинитенаNOVA
16.30 “Да хванеш гората” - до-

кументална поредица на
ГаляЩърбева

17.00 “Семейни войни” (нов се-
зон)-телевизионнаигра

18.00“Сделкаилине”(премиера)
-телевизионнаигра

19.00 Новините на NOVA - цен-
тралнаемисия

20.00 “черешката на тортата”
(новсезон)-риалити

21.00“Игринаволята:България”
(премиера) - риалити, се-
зон5

23.00НовинитенаNOVA
23.30 “Твърде лично” - сериал,

сезон2
00.30 “Престъпни намерения” -

сериал,сезон12
01.20“Пожарникаритеотчикаго”

-сериал,сезон9
02.00“Дъщерятанапосланика”-

сериенфилм
03.40“Тиразкажи,черноморе”-

сериенфилм
05.20 “Твърде лично” - сериал,

сезон2/п/

10.00АкадемияЗдравитал

11.00EuroTVShop

11.30Моднафиеста

12.00 Интересно със Славчо То-

шев

12.30EuroTVShop

13.00Новини

13.15Несестрахувай!

14.15Балотаж

15.15Новини

15.30EuroTVShop

16.00Делници

19.30Новини

20.00Политикаиспорт

21.00Психологическипортрет

22.00ГозбатанаБългария

23.00Новини

23.30Refreshзаздраве

00.30АкадемияЗдравитал

01.30EuroTVShop

03.30Балотаж

04.30Психологическипортрет

05.30Политикаиспорт

06.30Делници

скръбНаВест

деннасъединениетонасевернаиЮжнабългария
Църкватапочитана6септемврисв.мчкромил.св.мчкевдоксий.
преп.архип.чудонасв.архангелМихаилвгр.колоса,МалаазияИзминаха две години 

без нашата 

сНеЖка раНгелова 
ИваНова

Не сме те забравили!
обичаме те!
липсваш ни!

Колегите от ДУМА
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България:АидаПаникян-218;ДесиславаВелева-
230;РостиславаИванова-233;ЮлияКулинска-224
икономика:маякалпачка-Йовановска-
завеждащотдел-246;ЕвгениГаврилов-246
Свят:ТаняГлухчева-220
култура:вилианаСемерджиева-завеждащотдел-
240;НадеждаУшева-240
оБЩЕСтво:ВалентинГеоргиев-232
ЧЕтиво:БоянБойчев-“Пегас”-244;ГеоргиГълов-
“Пардон”;Художник:АнатолийСтанкулов
Спорт:владимирниколов-завеждащотдел-245;
МаринМилашки-245
ЕлЕктронноизданиЕ:РосицаАнгелова

Първизам.главен
редактор
нораСтоичкова
Зам.главен
редактор
инамихайлова
imihaylova@duma.bg
Отговоренсекретар
ивайлогиздов
igizdov@duma.bg

графиЧЕндизаЙн:ВалентинАргиров,
ЕвгенияКрушева,ПетяРогачева,СпаскаВенева
рЕкламииоБяви:ЮлияСтанкулова-205;
0879326034;e-mail:reklama@duma.bg,obiavi@duma.bg
разпроСтранЕниЕ:румянакирилова-203;
ЕмилМихов-216;abonament@duma.bg,“Българскипощи”Еад
производСтво:ВладимирТополски

ОснователСтефанпродев Издава„думапрес”Еоод

УправителрадостинаБлагоева

ВЕСТНИК“ДУМА”ЕНАСлЕДНИКНАТРАДИцИИТЕНАВЕСТНИцИТЕ
“РАБОТНИКЪ”,“РАБОТНИчЕСКИВЕСТНИК”

И“РАБОТНИчЕСКОДЕлО”

duma@duma.bg

непоръчаниматериалиможе
данебъдатпубликувани.
ръкописинесевръщат.
Използванисаиемисиите
наБТА,„Фокус”,БГНЕС,БНР,
Франспрес,интернетидр.

Адреснаредакцията:
София-1000,

ул.„Позитано”20А
Факс:9752604,
автоматичен

номератор029705
+вътрешенномер

печат

София,жк."дружба"1,
ул."илияБешков"3а

отговоринакръСтоСловицата

отБроЙ171

водоравно:
Здраве."Трубадур".Коридор.Арена.Кастро/

Фидел/."Ена".Феод.Имре.Елхи.Яр."На...".Кани.
цайс/Карл/.Аханк.Па.Гавот.Аба.Индуска."ТА".
Ере.Иа.Бони.Ахати.Яхтклуб.Кар/Джералд/.Кан-
тарида.Ели.Илиу /Виктор/.Сорт. "АРД". "Омакс".
Аг. Единак. Рог. Енар. Нар. "АТР". Агис.Мамонт.
"ФИО".Ар.Стори.Слово.Стоик.Ибн.ИНА.Отов/
любен/.ле/Иван/."Е,и?".Юни.Екер.Баренц/Ви-
лем/.Америка.Изолда/"ТристаниИзолда"/.

отвЕСно:
Ядка.Рабех/Юсеф/.ладаГалина.Рос/Даяна/.

Харакири.Ироним.Картина.ЕТА.Днес.Ва.Вирма-
ни.ИРА."Ан".До.Ер.Ведор."Кни".Окам/Уилям/.
Оки. Ек. Яким. Рамстек. Утре. Апу. Халат. Тора.
Ненаситник. Носов /Николай/. "Ту". Али. Кактус.
"Анти".Би/Иполит/.Ба."Га!".ла.Ортоклаз.Карфи-
ца.Бурса.Еро/"Ероотонясвят"/.Дее/Астрид/.Ав-
тобиографии.Ел.Руно.Йоан/Постник/."Д-р".Оти/
Мерлин/.Бенд.Радост.Инат.Гробница.



37

сряда
6 септември

ТРОПС
16 

петър мицин стана световен 
шампион по плуване. 18-годиш-
ният българин триумфира на 
400 метра св. стил на шампио-
ната за юноши и девойки в Не-
таня. суперталантът ни заслужи 
златото в израел с време 3:46,49 
мин. състезателят на Николай 
вакареев и вихрен (сандан-
ски) поведе след 150-ия метър 

на дистанцията и не изпусна 
водачеството до края. титла на 
мицин е историческа, тъй като 
е първа за български плувец 
на олимпийски басейн. досега 
единственият българин със зла-
тен медал от световно беше пе-
тър стойчев, който ликува в ма-
ратона на 25 км в открити води в 
Шанхай 2011 г.

На 400 метра св. стил ми-
цин е и световен рекордьор за 
юноши, след като преплува 
дистанцията за 3:44,31 мин. на 
9 юли в Белград, когато спече-
ли европейската титла. сега на-

шият остави зад себе си двама 
италианци - алесандро рагаини 
на 0,17 сек. и Филипо Бертони 
на 2,24 сек.

Късно снощи мицин участва 
и във финала на 200 м св. стил, къ-

дето влезе с второ време - 1:48,59 
мин. в пресявките той отстъпи 
единствено рагаини, който фик-
сира 1:48,06 мин. в израел талан-
тът ни ще участва още на 800 м 
св. стил и 200 м бътерфлай.

 

 

 

 

 

 

 

България се класира предсрочно 
за 1/8-финал на Европейското 
първенство по волейбол за мъже. 
“Лъвовете” стигнаха елимина-
циите преди последния кръг на 
груповата фаза. Това стана ясно 
след мача Украйна - Финландия, 
завършил по възможно най-добрия 
начин за родните национали - в 
пет сета. Украйна спечели с 3:2 и 
изпрати скандинавците у дома. 
България завърши в Група В с мач 
срещу лидера Словения снощи. 
Преди нашия двубой Испания и 
Украйна спориха за четвъртото 
място в групата, което според 
регламента праща заелия тази по-
зиция на 1/8-финал срещу един от 
фаворитите в турнира - Франция.

мартин минчев напусна 
лагера на мъжкия национа-
лен отбор преди приятел-
ския двубой с иран. среща-
та е утре от 19.00 часа на ст. 
“Христо Ботев” в пловдив 
и ще бъде излъчена по БНт 
3. Нападателят на чешкия 
спарта е с контузия, която 
му пречи да тренира. поради 
тази причина селекционерът 
младен Кръстаич освободи 
варненеца от лагера в “Бо-
яна”. На този етап негов за-
местник няма да бъде викан. 
след мача с иран, “лъвове-
те” гостуват в подгорица в 
неделя на Черна гора в мач 
от VI кръг на квалификаци-
ите за евро 2024.

в класирането на група G 
България е на четвърто мяс-
то с 2 т., като водят Унгария 
и сърбия с по 7 т., пред Чер-
на гора - 4, а на последното 
място е Литва с 1 т. За фи-
налите се класират първите 
два тима.

VIII кръг
Черноморец Бс - Добруджа 1:0 

славов (3).

1.Септември 8 6 0 2 15:10 18
2.СпартакВн 8 5 1 2 10:5 16
3.Янтра 8 5 1 2 15:9 16
4.Монтана 8 4 3 1 10:6 15
5.Марек 8 4 3 1 6:5 15
6.ЧерноморецБс 8 3 4 1 9:8 13
7.МарицаПд 8 4 1 3 13:14 13
8.Добруджа 8 3 3 2 10:7 12
9.Дунав 8 3 3 2 8:9 12
10.Струмскаслава 8 3 2 3 12:10 11
11.ЦСКА1948-2 8 3 2 3 10:9 11
12.СпартакПл 8 3 0 5 10:11 9
13.Беласица 8 2 2 4 7:8 8
14.Лудогорец-2 8 2 2 4 7:9 8
15.СпортистСв 8 1 3 4 9:13 6
16.Литекс 8 1 3 4 6:14 6
17.Бдин 8 1 2 5 4:8 5
18.ЧерноморецБч 8 1 1 6 4:10 4

IX кръг
17.09 (неделя), 17.00: дунав - спартак 

вн; добруджа - Бдин; струмска слава - 
Черноморец Бс; Черноморец Бч - спортист 
св; Лудогорец-2 - спартак пл; понеделник, 
17.00: марица пд - марек; септември сф 
- Беласица; 19.00: Литекс - ЦсКа 1948-2; 
вторник, 17.45: монтана - янтра.

по Ринг
ВоЛЕйБоЛ
ЕП за мъже 
20.00 Черна гора - Полша
21.00 РСМ - Чехия

по Макс споРт 1
17.00 Швейцария - Белгия
22.00 Германия - Италия

по ДиеМа споРт 2 
БаСкЕТБоЛ 
СП във Филипините
11.45 Германия - Латвия
15.30 канада - Словения

по евРоспоРт 1
коЛоЕздЕнЕ
15.30 обиколка 
на Испания (XI етап)

тенис
19.00 US Open

Гледайте

Българинъттриумфира
на400метрасв.стилвИзраел

СнИмкаFINA

Световният шампион Петър Мицин (в средата) се радва на подиума 
с италианците алесандро Рагаини (вляво) и Филипо Бертони

Световна титла 
за Петър Мицин

Контузия спря Мартин Минчев да играе за България

СнИмкаБФС

капитанът на България кирил десподов (вляво) тренира под зоркия поглед 
на помощник-треньора Иван Иванов-Русия, както и селекционера Младен кръстаич

„Лъвовете” на 
1/8-финал на 
Европейското

душан Керкез е новият треньор на Бо-
тев пд. специалистът вече започна рабо-
та на ст. "Христо Ботев". За последно той 
беше начело на Чукарички. Керкез е роден 
на 1 май 1976 година в Белград. Футбол-
ната му кариера минава през вождовац, 
раднички, Леотар, риека, Жрински мос-
тар, аеЛ Лимасол и арис Лимасол, запис-
вайки над 320 двубоя. той има и 4 мача за 
националния отбор на Босна и Херцегови-
на. Като треньор е водил и аеЛ Лимасол, с 
когото печели Купата на Кипър 2019 г.

световната шампи-
онка на 200 метра едно-
местен каяк при девой-
ките до 23 години Йоана 
Георгиева получи олим-

пийска квота за игрите в 
париж. 

Българската федера-
ция вече е уведомена за 
спечелената виза. Геор-

гиева я заслужи на све-
товното за мъже и жени 
в дуисбург, където се 
класира втора в “Б” фи-
нала.

Кану-каякът с първа квота 
за Олимпиадата

Ботев Пд взе 
босненец 
за треньор

СнИмкаbotevplovdIv.bg

душан керкез вече започна 
работа в Ботев Пд 


